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Radosnych i niezapomnianych 
Świąt Bożego Narodzenia. 

Niech nowy rok wniesie w Państwa życie  
harmonię i optymizm 

oraz realizację najśmielszych planów,
a zdrowie i szczęście 

niech nie opuszcza Państwa 
i Państwa bliskich nawet na chwilę 

życzy zespół

WESOŁYCH

Świąt
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 Obecnie trwają prace nad przebu-
dową boiska sportowego przy Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym w Juszczynie. Na 
remont obiektu mieszkańcy czekali wiele 
lat. 
 Prace na boisku w Juszczynie były abso-
lutnie konieczne ponieważ boisko nie speł-
niało już wielu wymogów zapewniających 
bezpieczne użytkowanie. Przed remontem 
stan nawierzchni boiska określony został jako 
zły. Nawierzchnia nie wykazuje się wymaganą 
przepuszczalnością wody - po opadach desz-
czu pozostawały na nim liczne kałuże i za-
stoiska wody opadowej, sama zaś trawa była 
zużyta i zamulona. Wyposażenie boiska w po-
staci ławek, bramek i koszy zostało zużyte w 
wyniku intensywnego użytkowania, a nawet 
uszkodzone. Ogrodzenie boiska z siatki ogro-
dzeniowej na słupach - liczne uszkodzenia 
siatki i ogniska korozji na siatce i na słupach.
 Obecnie wykonywane są prace które 
obejmują: wymianę starej nawierzchni  spor-
towej na nawierzchnię poliuretanową, re-

Remont boiska w Juszczynie w trakcie realizacji
nowację słupów ogrodzenia oraz wymianę 
siatki, wymianę wyposażenia boiska, montaż 
piłkochwytów. 
 Wyremontowany obiekt będzie bo-
iskiem wielofunkcyjnym przeznaczonym do 
gier zespołowych wraz z bieżnią 3-torową.
 W ramach inwestycji Gmina zamierza wy-
konać następujące prace:
- demontaż i utylizacja istniejących elemen-
tów wyposażenia: bramki, słupki, ławki;
- demontaż i utylizacja istniejącej nawierzch-
ni ze sztucznej trawy, wraz z granulatem i bez-
pośrednią podbudową (warstwa ok 10 cm);
- demontaż i utylizacja stalowej siatki ogro-
dzeniowej;
- demontaż i utylizacja bram wjazdowych;
- profilowanie i wyrównanie podłoża;
- wykonanie podbudowy pod nawierzchnię 
- kruszywo łamane 0-31,5 mm, 17 cm, zagęsz-
czane warstwami;
- wykonanie warstwy wyrównującej - grys ka-
mienny 0-8 mm, 3 cm;
- wykonanie bezspoinowej warstwy bazowej 

z granulatu SBR z lepiszczem poliuretano-
wym;
- wykonanie natryskowej warstwy użytkowej 
z poliuretanu 2-3 mm na płycie boiska;
- malowanie linii boiskowych;
- dostawa i montaż wyposażenia sportowego 
- do piłki ręcznej, siatkówki, koszykówki;
- montaż uchwytów na piłkochwyty;
- dostawa i montaż siatki ogrodzeniowej sta-
lowej, ocynkowanej i powlekanej;
- dostawa i montaż siatki pilietylenowej na 
piłkochwyty;
- dostawa koszy na śmieci;
- montaż bram wejściowych - 2 szt;
- czyszczenie ścieku betonowego;
- montaż krat stalowych nad ściekiem beto-
nowym - wejścia na boisko.
 Całość inwestycji, wraz z nadzorem in-
westorskim i niezbędną dokumentacją pro-
jektową, ma kosztować 711 861,26 zł. Gmina 
uzyskała dofinansowanie na całość wartości 
inwestycji  w ramach środków Rządowego 
Funduszu Inwestycji Lokalnych.

W bieżącym roku Gmina przeprowadziła 
przebudowę wielu niepublicznych dróg 
gminnych. Wykonanych zostało już niemal 
40 dróg, kolejne przebudowy są w trakcie 
realizacji.

W ramach tegorocznych zadań gmina do-
konała przebudowy plac przed OSP dz. nr w 
miejscowości Przybędza oraz następujących 
niepublicznych dróg gminnych:
- Odnoga ul. Dębowej dz. nr 3277/59, 3277/53, 
3277/51, 3277/61, 3277/65, 3277/67/, 
3277/55, 3277/57, 3277/63, 3277/69  w miej-
scowości Radziechowy
- Odnoga do Ozimińskich dz. nr 4447/22, 
4447/24, 6308, 4434/9, 4434/31  w miejsco-
wości Radziechowy 
- ul. Łukowa dz. nr 8553  w miejscowości Ra-
dziechowy
- Odnoga ul. Piekarskiej dz. nr 3895/4  w miej-
scowości Radziechowy

KOLEJNE DROGI WYREMONTOWANE

- ul. Akacjowa dz. nr 3088  w miejscowości 
Radziechowy
- Droga do Ćwikły dz. nr 3908, 3909, 3913  w 
miejscowości Radziechowy
- ul. Promienna dz. nr 3577, 3677/21 w miej-
scowości Radziechowy
- ul. Modrzewiowa dz. nr 6282 w miejscowo-
ści Radziechowy

- ul. Kasoni od ul. Wspólnej dz. nr 6284 w miej-
scowości Radziechowy
- Droga do P. Gawron dz. nr 719 w miejsco-
wości Bystra
- Droga do P. Janas dz. nr 725 w miejscowości 
Bystra
- Droga do P. Nowocień dz. nr 711 w miejsco-
wości BystraPlac pod Matyską Radziechowy.

Piekarska Radziechowy.

Plac Przed OSP Bystra. Do Kiszki Bystra.

Odnoga Ul. Zagórczańskiej Wieprz.
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- Droga do P. Maślanków dz. nr 732 w miejsco-
wości Bystra
- Droga do  Kiszki dz. nr 293, 284 w miejsco-
wości Bystra
- Droga do Juszczynianki  dz. nr 33 w miejsco-
wości Brzuśnik
- Droga do Juszczynianki  dz. nr 41 w miejsco-
wości Brzuśnik
- Droga do Junkierta  dz. nr 721 w miejscowo-
ści Brzuśnik
- Droga do Świniańskich dz. nr 3735/2 w miej-
scowości Juszczyna
- Droga do Kępki dz. nr 3773 w miejscowości 
Juszczyna
- Droga obok nr 510 dz. nr 3747 w miejscowo-
ści Juszczyna
- Droga nad zakładem mechanicznym dz. nr 
3756 w miejscowości Juszczyna
- Odnoga ul. Wiejskiej dz. nr 406 w miejsco-
wości Wieprz
- Odnoga ul. Pod Grojcem dz. nr 168 w miej-
scowości Wieprz
- Odnoga ul. Wiejskiej  dz. nr 368 w miejsco-
wości Wieprz
- Droga do P. Palów  dz. nr 2962 w miejscowo-
ści Wieprz
- Droga do P. Pawlus dz. nr 2977 w miejsco-
wości Wieprz
- Odnoga ul. Zagórczańskiej nr 3544 w miej-
scowości Wieprz
- Droga do budynku ul Żywiecka nr 666. nr 
3183 w miejscowości Wieprz
- Odnoga ul. Leśnej dz. nr 1302, 1329 w miej-
scowości Wieprz
- łącznik ul. Leśnej i ul. Bubrów dz. nr 1319 w 
miejscowości Wieprz 
- Odnoga ul. Łąkowej dz. nr 3426 do nr 1050 
w miejscowości Wieprz
- Odnoga ul. Łąkowej dz. nr 3488 do nr 998 w 
miejscowości Wieprz 
- Odnoga ul. Źródlanej dz. nr 2097 w miejsco-
wości Wieprz
- Odnoga ul. Miodowej dz. nr 2077 w miejsco-
wości Wieprz
Ukończony została także Przebudowa Plac 
Pod Matyską dz. nr 5222/13 w miejscowości 
Radziechowy (1050 m2) oraz drogi na Kopiec 
dz. nr 416/14,6277/2, 6277/3, 6277/4, 6277/5, 
6277/6, 6277/7, 6277/8 w miejscowości Ra-
dziechowy. 

W trakcie realizacji także są przebudowy nie-
publicznych dróg gminny:

- Droga obok kapliczki dz. nr 3620, 3621, 3619 
w miejscowości Juszczyna
- Odnoga do sklepu ul. Pod Grojcem dz. nr 
173 w miejscowości Wieprz
- Odnogaul. Bubrów do Hałabudy dz. nr 1249, 
1250 w miejscowości Wieprz
- ul. Rolnicza dz. nr 3364/4 w miejscowości Ra-
dziechowy (55 metrów); 
- Wiśniowa od ul. Wspólnej dz. nr 6304 w miej-
scowości Radziechowy (253 metrów)
- Plac przy Ośrodku Zdrowia SALUS S.C. dz. nr 
7152/2 w miejscowości Radziechowy (607,5 m2)
- Pobocze ul. Szkolnej obok Szkoły Podstawo-
wej dz. nr 7303/1 w miejscowości Radziecho-
wy (111,18 m2)
- ul. Młodych dz. nr 8257/1 w miejscowości 
Radziechowy (180 metrów)
- Pętla MZK dz. nr 5335/11 w miejscowości 
Przybędza (174 m2)

- Droga do Arenderski dz. nr 283 w miejsco-
wości Bystra (40 metrów)
- Plac przed OSP dz. nr 259 w miejscowości 
Bystra (554 m2)
- ul. Prosta dz. nr 1058 w miejscowości Wieprz 
(97 metrów) 
- ul. Łukowa dz. nr 1860 w miejscowości 
Wieprz (59 metrów)
- Odnoga ul. Łąkowej dz. nr 3443 do nr 985 w 
miejscowości Wieprz (58 metrów)
- Droga Borek II dz. nr 3612 w miejscowości 
Juszczyna (200 metrów)
- Odnoga ul. Pod Matyską dz. nr 6335; 5050/4  
w miejscowości Radziechowy
- ul. Sadowej dz. nr 6334/3 ; 5017 -  w miejsco-
wości Przybędza
- ul. Rolnicza dz. nr 4107/5  w miejscowości 
Przybędza (56 metrów)

Plac przed OSP Przybędza.

Piekarska II Radziechowy.

Modrzewiowa Radziechowy.Droga do P. Maślanków Bystra.

ul Młodych Radziechowy.

Droga do Świniańskich Juszczyna.
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 Gmina Radziechowy-Wieprz uzyskała środki z Programu Inwestycji Strate-
gicznych w ramach Rządowego Funduszu Polski Ład, który ma na celu dofinan-
sowanie inwestycji realizowanych przez gminę, które służą rozwojowi lokalnej 
przedsiębiorczości i zrównoważonego rozwoju. 
 Oprócz dofinansowania I etapu budowy wodociągu w Juszczynie, gmi-
na uzyskała środki na realizację inwestycji drogowych. Środki   w kwocie 
1 710 000,00 zł zgodnie z projektem przeznaczone zostaną  na przebudowę ulic 
Kamiennej  i Wiejskiej w Wieprzu i łącznika ulic Abramska-Zakole-Kwiatowa-Waj-
dowa w Radziechowach. Prace obejmą, w zależności od potrzeb na danej drodze, 
m.in. wykonanie kanalizacji burzowej, podbudowy z kruszywa łamanego, nakładki 
asfaltowej, utwardzenie poboczy, umocnienie skarp, wymianę lub budowę prze-
pustów wodnych, wymianę starego oświetlenia sodowego na energooszczędne 
ledowe. Całkowita wartość inwestycji to 1 800 000,00 zł.

PRZYZNANO KOLEJNE 
ŚRODKI Z RZĄDOWEGO 

FUNDUSZU

- ul. Źródlanej dz. nr 2196 w miejscowości 
Wieprz (89 metrów)
- droga do Kołaczyków w Brzuśniku dz. nr 
381(144 metry)
- Odnoga ul. Źródlanej dz. nr 2164 w miejsco-
wości Wieprz (6,5 metra)
Przebudowy obejmują takie prace jak: zerwa-
nie starego asfaltu oraz położenie nowej po-
wierzchni, budowę odwodnienia oraz umoc-
nienie poboczy i skarp, a w części miejsc także 
takie prace jak wykonanie nowych zakończeń 

studni kanalizacji deszczowej, ułożenie kra-
wężników, czy wykonanie zjazdów z dróg. 
Wszystkie zadania mają zostać zakończone 
do końca bieżącego roku. 

Droga na terenie Specjalnej strefy ekono-
micznej
 W trakcie realizacji jest inwestycja budo-
wy drogi mającej zapewnić dojazd do zakła-
dów istniejących i planowanych do budowy 
w Strefie Ekonomicznej. Firma EUROVIA POL-

Droga w Katowickiej Specjalnej Strefie Ekonomicznej

SKA S.A na obecną chwilę wykonała podbu-
dowę drogi, system odwodnienia, ciągi dla 
pieszych, oświetlenie, kanalizację teletech-
niczną i położyła pierwszą warstwę asfaltu. 
Pozostało wykonać studnie chłonne dla wód 
deszczowych i roztopowych, podłączenie 
z  kanalizacją oraz wykonanie drugiej ostat-
niej nakładki asfaltowej oraz oznakowanie 
poziome i pionowe drogi. Planowany termin 
zakończenia inwestycji kwiecień 2022 r.

(WS)

 W listopadzie ogłoszono wyniki plebiscytu Mi-
strzowie Agro  na najlepsze gospodarstwo agrotury-
styczne. Nagroda w plebiscycie trafiła do właścicieli 
znanego i lubianego gospodarstwa w naszej gminie - 
Gospodarstwa Agroturystyka Bystra!
 „Kochani! Gdy emocje po finale plebiscytu #Mistrzo-
wieAgro już opadły, pragniemy wszystkim głosującym 
SERDECZNIE PODZIĘKOWAĆ! Rozwój sytuacji przerósł 
nasze najśmielsze oczekiwania. W pierwszej kolejności nie 
spodziewaliśmy się nominacji do plebiscytu, a jego wynik 
to dla nas wielki szok! To dzięki Wam zostaliśmy Najlep-
szym Gospodarstwem Agroturystycznym 2021 w Woje-
wództwie Śląskim!” – piszą na profilu Facebook właści-
ciele nagrodzonego gospodarstwa. 
Wielkie brawa i gratulacje!  Życzymy dalszych sukcesów 
oraz wielu zadowolonych i często powracających gości! 

MISTRZOWIE
AGRO SĄ U NAS!

 Wójt Gminy Radziechowy-Wieprz Pan Maciej Mika na podstawie 
złożonych przez mieszkańców oświadczeń, złożył wniosek w ramach 
Konkursu Grantowego „Cyfrowa Gmina – Wsparcie dzieci z rodzin pe-
geerowskich w rozwoju cyfrowym” – „Granty PPGR”.  
 Celem Programu jest przeciwdziałanie cyfrowemu wykluczeniu 
dzieci z rodzin byłych  pracowników PGR-ów poprzez wsparcie ich 
w zakresie dostępu do sprzętu komputerowego.
 Do Urzędu Gminy Radziechowy-Wieprz wpłynęło 41 wniosków 
na zakup laptopów na kwotę 143 500,00 zł oraz 12 wniosków na za-
kup komputerów stacjonarnych na kwotę 42 000,00. Łącznie gmina 
zawnioskowała  w ramach grantu o 185 500,00 zł.
 Centrum Projektów Polska Cyfrowa nałożyło obecnie na wnio-
skodawców dodatkowo obowiązek weryfikacyjny dokumentacji 
Konkursu Grantowego Cyfrowa Gmina - wsparcie dzieci z rodzin 

Grant PPGR - Wsparcie dzieci i wnuków byłych 
pracowników PGR w rozwoju cyfrowym

pegeerowskich w rozwoju cyfrowym „Granty PPGR. W Gminie trwa 
proces sprawdzania poprawności danych w złożonych oświadcze-
niach przez opiekunów prawnych oraz osoby pełnoletnie składające 
oświadczenie we własnym imieniu (m.in. potwierdzenie zamieszkania 
w gminie Radziechowy-Wieprz; potwierdzenie pokrewieństwa w linii 
prostej z osobą, która pracowała niegdyś w zlikwidowanym państwo-
wym przedsiębiorstwie gospodarki rolnej). Do połowy grudnia 2021r. 
zweryfikowane  i uzupełnione zestawienie, będzie ponownie złożo-
ne przez naszą Gminę. W związku z powyższym termin oceny wnio-
sków   i  rozstrzygnięcia konkursu „Granty PPGR” zostaje przesunięty 
w czasie.  Zakup sprzętu komputerowego odbędzie się wyłącznie po 
zakwalifikowaniu się Gminy Radziechowy-Wieprz do uczestnictwa 
w konkursie „Granty PPGR”.

(GZO)
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 W dniu 29 listopada odbyło się otwarcie windy w budynku 
Ośrodka Zdrowia przy ulicy św. Marcina 1301 w Radziechowach. 
 Oddany do użytku przeszklony szyb z platformą do pio-
nowego transportu osób stanowczo ułatwi dostęp do budynku 
osobom ze szczególnymi potrzebami takimi jak osoby niepeł-
nosprawne lub z problemami związanymi z ruchem, a także 
osobom z małymi dziećmi. W otwarciu windy uczestniczył Wójt 
Gminy Radziechowy-Wieprz oraz Doktor Tadeusz Underman. 
 W budynku został także wykonywany gruntowny remont 
schodów zewnętrznych przy głównym wejściu, w ramach które-
go położona została nowa okładzina z granitu.

WINDA I NOWE
SCHODY W OŚRODKU 

ZDROWIA
W RADZIECHOWACH

Program Operacyjny „Pomoc żywnościowa 2014- 2020” Podprogram 2021 .
Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej Radziechowy- Wieprz informuje, iż przystąpił we współpracy z Caritas Bielsko – Żywieckim

do kolejnej edycji Programu Operacyjnego „Pomoc żywnościowa  2014-2020” Podprogram 2021. Celem Programu jest dostarczanie,
za pośrednictwem poszczególnych organizacji  gotowych artykułów spożywczych do osób najuboższych na terenie poszczególnych 

Państw Członkowskich UE.
Pomoc żywnościowa w postaci paczki żywnościowej może być przekazywana do osób spełniających kryteria kwalifikowalności do statu-

su osoby najbardziej potrzebującej, tj.: osób i rodzin znajdujących się w trudnej sytuacji życiowej, spełniających kryteria określone  w art. 7 
ustawy o pomocy społecznej i których dochód nie przekracza 220% kryterium dochodowego uprawniającego do skorzystania  z pomocy 
społecznej (1542,20 zł dla osoby samotnie gospodarującej i 1161,60 zł dla osoby w rodzinie),   na podstawie skierowania wystawionego 

przez właściwy terytorialnie Ośrodek Pomocy Społecznej, lub w przypadku osoby bezdomnej – oświadczenia podpisanego w organizacji.  
     W związku z powyższym Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Radziechowy – Wieprz informuje, że od 02 do 30 listopada 

2021 r. do   Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej  od poniedziałku do piątku w godz. pracy urzędu  
( tj. pon, wt., śr, 7.00 – 15.00. czw. 7.00-16.00, pt., 7.00-14.00) do stanowiska obsługi -  piętro III-  zgłaszać mogą się osoby zaintere-

sowane otrzymywaniem pomocy w postaci produktów żywnościowych w ramach  Programu Operacyjnego 
 „ Pomoc Żywnościowa 2014- 2020”. Podstawą do kwalifikacji jest wypełnienie oświadczenia o dochodach oraz skierowania do Programu. 

Do celów weryfikacji należy przedstawić dokumenty potwierdzające wysokość dochodów wszystkich członków rodziny
za m-c poprzedzający złożenie oświadczenia tj. październik 2021 r.   

Do dochodu nie wlicza się świadczenia wychowawczego „500+” .
 Program współfinansowany ze środków Unii Europejskiej.  

  
 UWAGA! 

Osoby, które korzystały we wcześniejszych latach z w/w pomocy również są zobowiązane
do ponownego przeliczenia dochodu i zakwalifikowania do Programu . 

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej Radziechowy – Wieprz pragnie wyrazić ogromną wdzięcz-
ność za udzieloną pomoc przy realizacji minionych  Programów Operacyjnych „Pomoc żywnościo-
wa 2014-2020” : 
*Firmie Handlowo-Usługowo- Transportowo-Spedycyjnej z Radziechów 
* PPHU. Skład opału i materiałów sypkich w Wieprzu  
* Paniom ze Stowarzyszenia „Wieprzanki” 
* OSP Radziechowy  
* OSP Wieprz. 
Bardzo serdecznie dziękujemy za każdy gest życzliwości, serce pełne poświęcenia i gotowości do 
niesienia pomocy na każdym etapie realizacji Programu  oraz poświęcenie własnego czasu i sił na 
rzecz mieszkańców naszej Gminy. 

Z wyrazami wdzięczności oraz nadzieją na dalszą współpracę
Kierownik GOPS  Maria Skolarz 
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 W imieniu Zarządu Powiatu pragnę po-
dzielić się informacjami o pracach inwesty-
cyjnych w Gminie Radziechowy-Wieprz. To 
wspólne nasze starania z Jadwigą Jurasz o 
poprawę bezpieczeństwa na drogach powia-
towych w Gminie.

Okiem Radnego Powiatowego Członka Zarządu 
Powiatu i Radnej Jadwigi Jurasz

 W wyniku złożonego wniosku do Programu Polski Ład Gmina 
uzyskała dofinansowanie do budowy sieci wodociągowej w Juszczy-
nie. Pozyskana kwota 7 600 000 zostanie przeznaczona na wyczekiwa-
ny od lat - przez mieszkańców Juszczyny - wodociąg. 
 Obecnie trwa procedura aktualizacji dokumentacji kosztory-
sowej oraz wyodrębnienia z dokumentacji projektowej docelowego 
zakresu robót. W pierwszym kwartale zostanie ogłoszony przetarg ce-
lem wyłonienia Wykonawcy robót. Planowane rozpoczęcie budowy 
wodociągu nastąpi w przyszłym roku.

(IP)

BUDOWA WODOCIĄGU 
W PRZYGOTOWANIU

 W dniu 30 września przedstawiciele miejscowości Przybędza 
odebrali nagrodę pieniężną w wysokości 20 tys. zł. Zdobytą w konkur-
sie Piękna Wieś Województwa Śląskiego. 
 Podczas wręczania nagrody przygrywała kapela „Grojcowianie” 
z Wieprza. Pani Sołtys Maria Górna ze wzruszeniem przyjmowała na-
grodę z rąk Członkini Zarządu Pani Beaty Białowąs oraz Radnej Woje-
wództwa Śląskiego Pani Agnieszki Biegun. 
 „Ogromnie cieszymy się ze zdobytej nagrody. Przybędza jest 
zdecydowanie piękną wsią, pełną urokliwych miejsc, zamieszkują ją 
wspaniali ludzie, zawsze chętni do współpracy.” – mówił Wójt Gminy 
Pan Maciej Mika, który również towarzyszył mieszkańcom Przybędzy. 
 Sołectwo Przybędza przygotowało stoisko z regionalnymi potra-
wami, na których można było skosztować miodu z pasieki państwa 
Zuziaków, tradycyjnych przekąsek, owoców z Przybędzańskich sadów 
oraz domowych trunków.  Regionalne potrawy przygotowały Panie z 
Koła Gospodyń Wiejskich „Habdasówka” z Przybędzy oraz Klub Senio-
ra Gminy Radziechowy-Wieprz z filią w Przybędzy. Można było podzi-
wiać również stroje ludowe, uszyte w Pracowni Mody Regionalnej w 
Przybędzy. 

II miejsce w konkursie
Piękna Wieś Województwa Śląskiego

1. Z programu Polski Ład będzie finansowana 
nakładka asfaltowa wraz z utwardzeniem w 
Wieprzu od ul. Miodowej do kościoła o dłu-
gości 975 m. Dawno oczekiwana inwestycja 
bardzo potrzebna i konieczna.
2. Bystra Górna droga do lasu 770 metrów, 

również nakładka asfaltowa  wraz z podbudo-
wą poboczy i odwodnieniem. Inwestycja bar-
dzo pożądana dla mieszkańców. Starania o tę 
drogę trwały 10 lat. Zadanie to jest współfi-
nansowane przez Nadleśnictwo Węgierska 
Górka. W imieniu mieszkańców Bystrej Gór-
nej bardzo dziękujemy Panu Nadleśniczemu 
za wsparcie tej inwestycji. Kosztorys na to za-
danie wynosi 475 000. zł. Nastąpi też remont 
mostu drewnianego koszt 25 000. zł.
3. Wyczyszczono łącznie 400 metrów rowów 
odwodniających na poboczach dróg w Ra-
dziechowach, Wieprzu i Juszczynie.
4. Powstały dwa nowe odcinki drogi w Wie-
przu i Juszczynie o łącznej długości 500 me-
trów. Prace opiewały na koszt 273 000. zł. W 
Juszczynie także został dla poprawy odwod-
nienia wymieniony przepust na nowy o więk-
szej średnicy rur.  

Jadwiga Jurasz
Jan Witkowski 

 Serdecznie zapraszamy w upalne lato i w mroźną zimę do Przy-
będzy na spacery, kuligi i inne niesamowite atrakcje. Czyste powietrze 
i szlaki z pewnością zachęcą Państwa do odwiedzenia tej jakże pięknej 
miejscowości w Gminie Radziechowy-Wieprz. 
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 W ostatnich miesiącach wykonano następujące prace przy bu-
dowie Przedszkola w Wieprzu: 

• Zakończono roboty ziemne związane z zagospodarowaniem tere-
nu wokół budynku, zakończono montaż podkładów przyziemia we-
wnątrz budynku, wykonano wszystkie ściany i ścianki wewnętrzne (w 
tym luksfery), zakończono montaż sufitów podwieszanych, wykonano 
wszystkie tynki, okładziny wewnętrzne oraz zewnętrzne, zakończono 
montaż stolarki drzwiowej, wykonano wszystkie podłogi i posadzki, 
zakończono roboty malarskie i okładzinowe wewnątrz budynku, za-
kończono roboty związane ze schodami zewnętrznymi, pochylnią i 
murem oporowym. 

Informacje z budowy Przedszkola w Wieprzu
• Zakończono większość robót związanych z zewnętrznymi instalacja-
mi sanitarnymi tj.: roboty związane z wykonaniem przyłącza kanali-
zacji sanitarnej oraz montażem kanalizacji deszczowej. Trwają prace 
związane z oświetleniem terenu wokół budynku.
• Na ukończeniu jest montaż wewnętrznych  instalacji elektrycznych 
i sanitarnych . 
Wykonano już rozruch instalacji centralnego ogrzewania zasilanej 
gruntowymi pompami ciepła.
• Jednocześnie trwają roboty brukarskie  wokół budynku przedszkola 
na parkingu, drogach dojazdowych, chodnikach wewnętrznych oraz 
na placu zabaw związane  z zagospodarowaniem terenu . Wykonywa-
ny jest także zjazd z drogi gminnej i powiatowej.

 Zespół Pieśni i Tańca „Jodełki” z Radzie-
chów miał zaszczyt reprezentować naszą Gmi-
nę na Festiwalu Hollo & Martta w Finlandii. 
Festiwal Hollo & Martta to coroczny festiwal 
folklorystyczny CIOFF® organizowany w gmi-
nie Hollola i okolicznych powiatach. 
 Tygodniowy festiwal, który odbył się na 
przełomie października i listopada prezento-
wał szeroką gamę tańców europejskich, ale 
także bogatą namiastkę fińskiego tańca i mu-
zyki ludowej. W wydarzeniu wzięły udział ze-
społy m.in. ze Słowacji, Rumunii, Węgier, Rosji, 
Finlandii. 

Zespół Pieśni i Tańca „Jodełki”
gośćmi w Finlandii 

 Do Finlandii lecieliśmy samolotem z 
przesiadką w Monachium. Podróż przebiegła 
przyjemnie i szybko. Na lotnisku w Helsinkach 
czekała na nas nasza przewodniczka Eveliina 
Rehula, którą mieliśmy okazję poznać kilka 
lat temu, na tym samym festiwalu. Radości i 
uśmiechów z ponownego spotkania nie było 
końca… Autokarem udaliśmy się do miejsca 
docelowego tj. Hollola, gdzie zostaliśmy za-
kwaterowani w hotelu Messila nad jeziorem 
Vesijarvi. Już na wstępie zaskoczył nas krajo-
braz Finlandii. Wszędzie rozciągające się bory 
sosnowe, świerki i brzozy oraz jeziora urzekły 

nasze serca. Nie mogliśmy się nacieszyć czy-
stym powietrzem i zapachem lasu, a co wię-
cej niezwykle urokliwymi fińskimi domkami i 
wszędzie panującym porządkiem. 
Jeszcze tego samego dnia wieczorem organi-
zator zabrał nas na uroczystą kolację otwarcia 
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do Hollolan Hirvi, gdzie z racji małej ilości miejsca daliśmy popis czte-
rech par. Podczas gdy nasza czteroparowa reprezentacja tańczyła ży-
wiołowego hajduka i obyrtkę, pozostali członkowie Zespołu zajadali się, 
smakując regionalnych potraw i popijając miejscowym piwem. 
 Kolejny dzień był pracowity. Zaraz po śniadaniu wspólnie z innymi 
uczestnikami Festiwalu zostaliśmy przywitani przez organizatora Aimo 
Hentinen. To był również czas integracji i wspólnych ćwiczeń przygoto-
wujących kapele oraz zespoły do koncertu otwarcia festiwalu. Niestety 
ze względów epidemiologicznych integracja przebiegała w nieco inny 
sposób, niż zwykle ma to miejsce. Każda z grup prezentowała się w pię-
ciominutowych popisach. Wszyscy z ogromnym zainteresowaniem ob-
serwowali poziom i tańce prezentowanych grup. Wszyscy świetnie się 
przy tym bawili, nagradzając się wzajemnie gorącymi brawami. Był to 
gest nie tylko powitalny i doceniający poziom przygotowania tancerzy, 
ale również dodający skrzydeł na cały czas trwania festiwalu.
 Koncert otwarcia festiwalu odbył się na ogromnej 
scenie teatru Lahden Kaupunginteatteri. Było to wspaniałe 
wydarzenie, które zostało zakończone wspólnym tańcem 
wszystkich biorących udział w Festiwalu tancerzy. Publicz-
ność była zachwycona. Tancerze podekscytowani i nała-
dowani pozytywną energią na cały nadchodzący tydzień 
koncertów. Jednak udział w międzynarodowym festiwalu 
to nie tylko praca, ale również przyjemności… 
Kolejne dni spędzaliśmy na zwiedzaniu i wspólnej zabawie. 
Wyjazd do fabryki czekolady Fazer nie jednemu z nas przy-
pomniał lata dzieciństwa. Zajadając się do woli Dumlami i 
innymi kolorowymi czekoladkami poznawaliśmy tajniki ich 
tworzenia. Nie mogło się też obejść bez wyjazdu do Lahti 
i symbolicznego zdjęcia pod skocznią. Wspólnie zwiedzili-
śmy Centrum skoczni narciarskich oraz muzeum. Przepro-
wadziliśmy mini zawody w skokach narciarskich, próbując 
swoich sił na symulatorze skoków. Oj były emocje… Męską 
część grupy mocno zainteresowało muzeum motorów. Ace 
Cafe Lahti to prawdziwy raj dla motocyklistów i fanów mo-
toryzacji. Okazy, jakie tam widzieliśmy, zrobiły wrażenie na-
wet na żeńskiej części Zespołu. Dopełnieniem wszystkich 

atrakcji były wspólne spacery po porcie Lahti i miejscowe wypady nad 
jezioro Vesijarvi. Wesołe śpiewy, tańce i wspólne muzykowanie towa-
rzyszyły nam każdego dnia do późnych godzin nocnych.
 Jednym z ciekawszych miejsc i zarazem najważniejszych śre-
dniowiecznych zabytków w regionie Paijat-Hame był średniowieczny 
kamienny kościół z 1495 r.. To właśnie w nim uczestniczyliśmy w ewan-
gelicko-luterańskim nabożeństwie wspólnie z innymi zespołami i miej-
scową ludnością. Odśpiewaliśmy „czarną Madonnę”, która poruszyła 
serca słuchaczy.
 W sobotę 6 listopada odbył się ostatni uroczysty koncert zamknię-
cia Festiwalu Hollo & Martta. Film z tego wydarzenia można obejrzeć do 
15 grudnia 2021 r. na stronie https://fb.watch/9oVh4PuLPp/. 
 Po koncercie czekała na nas uroczysta kolacja pożegnalna, wspól-
ne tańce i oczywiście Święty Mikołaj, który obdarował wszystkich łako-
ciami.
 Wyjazd do Finlandii dla wszystkich członków Zespołu pozostanie 
na długo w pamięci. Każdy z nas przywiózł do domu bagaż pozytyw-
nych emocji i niesamowitych przeżyć. Był to dla nas czas niezwykłej 
integracji i zawiązania jeszcze silniejszych więzi przyjaźni. Cieszymy się, 
że pomimo panującej wciąż pandemii udało się nam wyjechać na mię-
dzynarodowy festiwal tak daleko i pokazać odrobinę naszej polskości i 
góralskiego ducha.
 W tym miejscu pragniemy zachęcić wszystkich niezdecydowa-
nych lub wykazujących zainteresowanie naszą małą społecznością do 
zasilenia naszych szeregów. Wszyscy członkowie Zespołu są niezwy-
kle towarzyskimi ludźmi pragnącymi poszerzać swoje horyzonty. W 
naszych szeregach znajdzie się miejsce dla każdego! Nie ma żadnych 
barier wiekowych. Więcej o nas znajdziecie na portalach społecznościo-
wych Facebook oraz Instagram gdzie umieszczamy na bieżąco wszyst-
kie wydarzenia z życia Zespołu Pieśni i Tańca „Jodełki”.
https://www.facebook.com/zpit.jodelki/
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Poniżej przedstawiamy aktualny stan wyko-
nywanych prac: 

Sala gimnastyczna w Bystrej

Na ukończeniu są roboty związane z wyko-
naniem tynków i okładzin wewnętrznych w 
pomieszczeniach zaplecza socjalno-technicz-
nego.
Wykonano posadzkę betonową w pomiesz-
czeniu sali gimnastycznej.
Kolejnym planowanym etapem robót bu-

WIEŚCI Z PLACU BUDOWY SAL
GIMNASTYCZNYCH W BYSTREJ I PRZYBĘDZY

 Już widać wykończone elewacje budynków , które powstają w Gminie Radziecho-
wy-Wieprz w ramach realizacji zadania „Budowa sal gimnastycznych z zapleczem socjal-
no-technicznym oraz infrastrukturą towarzyszącą przy Zespole Szkolno-Przedszkolnym 
im. Jana Pawła II w Bystrej i przy Zespole Szkolno-Przedszkolnym w Przybędzy”. 

dowlanych będzie tynkowanie ścian we-
wnętrznych pomieszczenia sali gimnastycz-
nej oraz wykonanie posadzek cementowych 
na wcześniej przygotowanych warstwach 
podłoża przyziemia i stropu nad parterem za-
plecza socjalno-technicznego.
W nowym obiekcie zakończono już montaż 
przewodów instalacji elektrycznych. Wykona-
no także kanały wentylacyjne w ramach ko-
lejnego etapu montażu instalacji wentylacji 
mechanicznej.
Wykonano także większość instalacji sani-
tarnych - c.o., wod-kan  w pomieszczeniach 
zaplecza socjalno-technicznego oraz oraz 
hydrantowej ppoż. w pomieszczeniu sali gim-
nastycznej.

Sala gimnastyczna w Przybędzy

Podobnie jak na obiekcie Bystrej na ukończe-
niu są roboty związane z wykonaniem tynków  
i okładzin wewnętrznych w pomieszczeniach 
zaplecza socjalno-technicznego. Jednocze-
śnie  na ukończeniu są  prace związane z wy-
konaniem tynków i okładzin zewnętrznych – 
płytki klinkierowe i deski elewacyjne.
Wykonano posadzkę betonową w pomiesz-
czeniu sali gimnastycznej.
Kolejnym planowanym etapem robót bu-
dowlanych będzie tynkowanie ścian we-
wnętrznych pomieszczenia sali gimnastycz-
nej oraz wykonanie posadzek cementowych 
na wcześniej przygotowanych warstwach 
podłoża przyziemia zaplecza socjalno-tech-
nicznego.

W nowym obiekcie zakończono już montaż 
przewodów instalacji elektrycznych. Wykona-
no także kanały wentylacyjne w ramach ko-
lejnego etapu montażu instalacji wentylacji 
mechanicznej.
Wykonano także większość instalacji sani-
tarnych - c.o., wod-kan  w pomieszczeniach 
zaplecza socjalno-technicznego oraz oraz 
hydrantowej ppoż. w pomieszczeniu sali gim-
nastycznej.

Na budowę sal gimnastycznych gmina uzy-
skała dofinansowanie z Ministerstwa Sportu 
w ramach Programu SPORTOWA POLSKA 
2019. 

W  Zespole Szkolno - Przedszkolnym w Przybędzy zakończyła się  akcja charytatywna mająca 
na celu pomoc Polakom mieszkającym na Kresach. Zebraliśmy bardzo dużo darów: przybory 
szkolne, książki, zeszyty, piórniki oraz słodycze. Dziękujemy wszystkim darczyńcom za oka-

zanie serca. Jak zawsze mogliśmy liczyć na 
Waszą hojność i ofiarność.

Szkolny Klub Wolontariatu
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 Kapituła konkursu „Samorząd przyjazny energii” doceniła rów-
nież dbałość gminy o ekologii takie jak montaże instalacji fotowol-
taicznych i pomp ciepła, oraz termomodernizacje budynków uży-
teczności publicznej, a także udział gminy w programie „Słoneczna 
Żywiecczyzna” pomoc udzielaną przez OSP w przypadku awarii 
energetycznych. Gmina Radziechowy wieprz jako jedyna w powiecie 
Żywieckim wyznaczyła m.in. pasy terenu dla infrastruktury energe-
tycznej i lokalizację przyszłych stacji transformatorowych szczególnie 
związaną z rozwojem terenów mieszkaniowych oraz odbiorców prze-
mysłowych w Strefie Ekonomicznej KSSE Radziechowy-Wieprz. Zna-
czącą poprawę widać także na ulicach gminy, gdzie we współpracy z 
TAURONEM wymienione zostało 330 sztuk starych opraw sodowych 
na oprawy LED, a także sukcesywnie wymieniane są słupy oświetle-
niowe, które pozwalają na zmniejszenie pobory energii.
 - Udział w konkursie był dla nas możliwością porównania i spraw-
dzenia, jak jest odbierany i oceniany kierunek i sposób działań przez nas 
przyjęty.  – komentuje  Maciej Mika Wójt Gminy Radziechowy-Wieprz. 
- Gmina otrzymała m.in. nagrodę finansową na dalsze inwestycje 
ukierunkowane na poprawą bezpieczeństwa i komfortu życia miesz-
kańców z uwzględnieniem trendów proekologicznych. Potrzeb w tym 

Gmina Radziechowy-Wieprz nagrodzona
w konkursie samorząd przyjazny energii 

Rozstrzygnięto ogólnopolski konkurs realizowany przez Firmę 
TAURON Dystrybucja, w tegorocznej edycji doceniona została 
nasza Gmina, wykazując się wzorowymi działaniami związanymi 
m.in. z bezpieczeństwem i współpracą przy zapewnieniu dostaw 
energii elektrycznej, ochroną środowiska i rozwojem sieci punk-
tów ładowania samochodów elektrycznych. 

zakresie jest wciąż wiele, dlatego na ten cel chcemy wykorzystać każ-
dą formę wsparcia. Ogromnie cieszy  fakt, iż nasze działania zostały 
dostrzeżone i wyróżnione na szczeblu ogólnopolskim. Jest to niewąt-
pliwie powód do dumy, ale i też motywacja do dalszych konkretnych 
działań i współpracy z TAURON Dystrybucja.
 Gmina w ramach konkursu otrzymała pamiątkową statuetkę, 
nagrodę finansową oraz możliwość prezentacji pięknej ekspozycji 
świetlnej. 
 Konkurs jest organizowany przez spółki dystrybucyjne i spółki 
przesyłowe zrzeszone w  Polskim Towarzystwie Przesyłu i Rozdziału 
Energii. Inicjatywa została objęta honorowym patronatem przez Mini-
stra Aktywów Państwowych, Ministra Klimatu i Środowiska oraz Pre-
zesa Urzędu Regulacji Energetyki.

Uwaga !!!
Od 20 lutego 2021 r. obowiązują nowe zasady ustalania opłat i wydatków egzekucyjnych w ramach postępowania egzekucyjnego w administracji.

Znowelizowane przepisy wprowadziły opłatę manipulacyjną w wysokości 100 zł oraz opłatę egzekucyjną 10%, 
pobieraną przez urząd skarbowy w przypadku wszczęcia postępowania egzekucyjnego na podstawie tytułu wykonawczego.

Poniżej przedstawiona została przykładowa symulacja kosztów egzekucyjnych, które zostaną pobrane przez urząd skarbowy w przypadku braku zapłaty 
kwoty z upomnienia.

Kwota dochodzonej zaległości podatkowej 20,00 zł + 16,00 zł koszty upomnienia
W przypadku wpłaty zaległości w terminie do  7 dni po upomnieniu: 36,00 zł

W przypadku ściągnięcia przymusowego przez Urząd Skarbowy:
dla wierzyciela (Urzędu Gminy) 36,00 zł zaległy podatek i koszty upomnienia

dla urzędu skarbowego 100,00 zł opłata manipulacyjna
dla urzędu skarbowego 3,16 zł opłata egzekucyjna
dla urzędu skarbowego 34,00 zł opłaty pocztowe 

razem dla urzędu skarbowego w przypadku przymusowego ściągnięcia   173,16 zł
Prosimy o terminowe wpłaty podatków i opłat za odpady komunalne.
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Prawo przewiduje dla właścicieli, którzy nie do-
pilnowali obowiązku upilnowania zwierzęcia 
kary mandatów. Pomimo to
błąkające się bez nadzoru psy są w naszej gminie 
dalej są częstym zjawiskiem.

Warto przypomnieć, że te biegające wolno 
zwierzęta stanowią zagrożenie dla zwierzyny 
leśnej i domowej oraz – co najważniejsze – dla 
dzieci idących do szkół. Dziecko w wyniku reakcji 
pobudzenia w chwili odczuwania lęku nie jest 
zazwyczaj w stanie zareagować w odpowiedni 
sposób, co niejednokrotnie prowokuje do 
ataku nawet spokojne zazwyczaj zwierzęta. Ta 
wypływająca z obu stron z naturalnych instynktów 
reakcja może być tragiczna w skutkach:
pogryzienia, odgryzione palce i uszy, a także nie 
mniej groźne schorzenia psychiczne będące na-
stępstwem traumy.

Co możemy zrobić?
1. Pilnujmy swoich zwierząt
2. Zawracajmy uwagę sąsiadom.

PILNUJ PSA JEŚLI NIE CHCESZ MANDATU!
3. Zgłaszajmy zaobserwowane i błąkające się po 
ulicy zwierzęta policji.
4. Edukujmy siebie i nasze dzieci w zakresie profi-
laktyki przed ewentualnym
atakiem.

Przypominamy: w świetle obowiązujących prze-
pisów prawa, właściciele psów mają obowiązek 
zachowania wszelkich środków ostrożności za-
pewniających ochronę zdrowia i życia ludzi oraz 
zwierząt, a także dołożenia starań, aby zwierzęta 
te nie były uciążliwe dla otoczenia. Pies powinien 
być trzymany na ogrodzonym terenie oznakowa-
nym tabliczką ze stosownym ostrzeżeniem. Powi-
nien być  wyprowadzany na smyczy i w kagańcu. 
Obowiązuje również zakaz puszczania psów bez 
możliwości ich kontroli i bez oznakowania umoż-
liwiającego identyfikację właściciela. Zaniedbujący 
te obowiązki
podlegają karze z art. 77 z kodeksu wykroczeń.
Psy pozostawione bez nadzoru są i będą wyłapy-
wane i umieszczane w schronisku dla bezdomnych 
zwierząt na koszt właściciela, który wynosi każ-

 W dniu 24 września 2021 r. do Bystrej przyjechał długo wycze-
kiwany, pierwszy w historii jednostki fabrycznie nowy samochód ra-
towniczo-gaśniczy. Nowy pojazd OSP witała liczna grupa przyjaciół 
jednostki i mieszkańców. 
 Jednostka wybrała uterenowiony model Renault D16 z napę-
dem 4×4 z firmy Szczęśniak Pojazdy Specjalne.
 -„Pojazd jest wyposażony w zbiornik z wody 3500dm³ oraz zbior-
nik środka pianotwórczego 350dm³. Do podawania środków gaśniczych 
służy autopompa firmy Godiva o wydajności maksymalnej 2800dm³/min 
a na dachu znajduje się działko wodno-pianowe o wydajności 2400dm³/
min.” Dodatkowo posiada system ściągania drabiny bez potrzeby wcho-
dzenia na przestrzeń dachową, kamerę cofania oraz komplet 4 sztuk 
łańcuchów zimowych renomowanej firmy PEWAG. Nowoczesna techno-
logia i dostosowanie samochodu do naszych potrzeb zapewni nie tylko 
bezpieczeństwo naszych strażaków wyjeżdżających do interwencji ale i 
mieszkańców naszej gminy i powiatu.” – komentują strażacy z Bystrej 
na swoim profilu społecznościowym. 
 Nowy pojazd został także poświęcony w dniu 3 października 
2021 w Kościele Parafia Niepokalanego Serca NMP w Wieprzu odbyła 
przez ks. Proboszcza Jerzego Maturę wraz z ks. Mariuszem Jagoszem. 
 Łączny koszt samochodu to 846 978 zł z czego 300 000 zł to 
środki gminne, 300 000 zł Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej, 100 000 zł Wojewódzki Fndusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, 100 000 zł Ubezpieczenia Społeczne 
i 46 978 zł to środki własne. 
 - Serdecznie dziękujemy wszystkim osobom, które przyczyniły się 
do tego zakupu, mieszkańcom Bystrej i Brzuśnika sponsorom i osobom 

NOWY SAMOCHÓD OSP BYSTRA

zaangażowanym w pozyskanie samochodu – przekazuje Pan Bartło-
miej Dybaś Prezes OSP w Bystrej.
 Warto przypomnieć, że jednostka w Bystrej posiada obecnie 
jeszcze dwa samochody – lekki i średni samochód ratowniczo-gaśni-
czy (Reno Menager z 1995 roku i Nissan Navara z 2004 r.). Młodszy z 
samochodów ma już ponad 17 lat, a oba z wozów służą w trudnym, bo 
górskim terenie. 
 Nowy sprzęt z pewnością będzie długo służył strażakom z OSP 
Bystra, a także mieszkańcom Gminy Radziechowy-Wieprz i pobliskich 
terenów Żywiecczyzny. Życzymy Wam drogie Druhny i Druhowie 
satysfakcji z pełnionej służby i samych bezpiecznych powrotów z 
akcji.
Źródło zdjęć z poświęcenia samochodu:  FACEBOOK OSP Bystra Ży-
wiecka

dorazowo 1 400,00 zł (wraz z transportem psa do 
schroniska).

Przypominamy także, że jeśli naszym mieszkańcom 
zaginie pies to warto sprawdzić czy nie ma go w 
schronisku, z którym Gmina Radziechowy-Wieprz 
ma podpisaną umowę tj:
Schronisko dla zwierząt „AZYL”,
43-400 Cieszyn, ul. Cicha 10
tel. kom. 603 850 137
e-mail: psy@schronisko.cieszyn.pl

CO ZROBIĆ GDY SPOTKAM NIEBEZPIECZNEGO 
PSA?
1. Przejdź spokojnie na drugą stronę ulicy. Nie 
uciekaj!
2. Nie uśmiechaj się i unikaj kontaktu wzrokowego 
(takie zachowanie pies odczyta jako wyzwanie!)
3. Staraj się stać do zwierzęcia bokiem, ręce ułóż 
wzdłuż tułowia, a dłonie zaciśnij w pięści.
4. Jeśli pies zaatakował i upadłeś: przyjmij pozy-
cję żółwia (połóż się na zgiętych nogach, dłońmi 
osłaniaj uszy) Nie krzycz. Leż nieruchomo.
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 W dniu 17 listopada 2021 r., w Gminie 
Radziechowy-Wieprz miało miejsce piękne 
wydarzenie. Aż 53 pary małżeńskie z terenu 
tej gminy, które w roku 2020 i 2021  obcho-
dziły 50, 60 i 65 rocznicę ślubu, mogły wziąć 
udział w przepięknych uroczystościach.
 Obchody jubileuszowe rozpoczęto mszą 
świętą, która miała miejsce w parafii Niepo-
kalanego Serca Najświętszej Maryi Panny w 
Wieprzu. Była to msza koncelebrowana przez 
Wicedziekana ks. Jerzego Maturę Proboszcza 
w/w parafii, ks. Sławomira Zadorę Proboszcza 
parafii w Przybędzy, oraz ks. Kazimierza Bubę 
emerytowanego proboszcza parafii w Juszczy-
nie. Jednym z piękniejszych momentów mszy, 
było odnowienie przysięgi małżeńskiej. W tym 
momencie nie brakowało takich uczuć jak: mi-
łość, wzruszenie, podziw i szacunek.
  Po mszy świętej Jubilaci wraz z Wójtem 
Maciejem Miką i zaproszonymi gośćmi udali 
się do Domu Ludowego w Brzuśniku, gdzie 
odbyła się dalsza część uroczystości. Wszyscy 
zgromadzeni zostali kolejno przywitani przez 
konferansjerkę Jolantę Twardysko - Kierow-
nika Urzędu Stanu Cywilnego Radziecho-
wy-Wieprz, Macieja Mikę - Wójta Gminy Ra-
dziechowy-Wieprz oraz Jacka Świniańskiego 
Przewodniczącego Rady Gminy Radziecho-
wy-Wieprz. Do Szanownych Jubilatów zostały 
też skierowane słowa pełne podziwu, gratula-
cji i ciepłych życzeń.
 Następnie Wójt dokonał odznaczenia, 
przyznanym przez Prezydent Rzeczypospolitej 
Polskiej, Medalem za Wieloletnie Pożycie Mał-
żeńskie osób, które w roku 2021 przeżyły 50 
lat w małżeństwie. Po odznaczeniu medalami 
odśpiewano tradycyjne 100 lat, a następnie 
uraczono wszystkich pysznym obiadem, przy-
gotowany przez członkinie KGW w Brzuśniku.  
 Całej uroczystej oprawie towarzyszyły 
śpiew i granie wspaniałego zespołu „Grojco-
wianie” oraz niezawodnego Pana Mariana 
Wrzeszcza.   

ZŁOTE I DIAMENTOWE GODY
W GMINIE 

RADZIECHOWY-WIEPRZ

 W dniu 16 listopada w Komisariacie Poli-
cji w Węgierskiej Górce odbyła się uroczystość 
wprowadzenia na stanowisko Komendanta 
Komisariatu nadkom. dr Izabeli Boczarskiej 
oraz Zastępcy Komendanta Komisariatu asp. 
szt. Mariusza Kopcia.
 W wydarzeniu udział wzięli Komendant 
Powiatowy Policji w Żywcu mł. insp. Krzysztof 
Czaja, przedstawiciele władz samorządowych 
z Gminy Radziechowy-Wieprz oraz Węgierska 
Górka, zaproszeni goście oraz policjanci.
 W imieniu władz oraz mieszkańców 
Gminy Radziechowy-Wieprz składamy ser-
deczne gratulacje i życzenia sukcesów.

Fotografie:
https://zywiec.policja.gov.pl/

NOWY
KOMENDANT 
KOMISARIATU 

W WĘGIERSKIEJ 
GORCE

  Pomimo radosnego klimatu, nie dało się 
jednak nie odczuć atmosfery panującej pan-
demii Covid-19. To zjawisko spowodowało, 
że ludzie zachowują większy dystans. Z tego 
też powodu m.in. wiele par nie uczestniczyło 
w uroczystości. Jednak większość Jubilatów 
mówiła, że nie mogli się już doczekać wyj-
ścia z domu i takie wychodzenie w obecnym 
czasie, jest dla nich „zbawienne”. Była zabawa 
taneczna, ale już nie taka wspólna jak w po-
przednich latach, gdzie bawiono się w kółecz-
ku, trzymając się za ręce. Tym razem tańczono 
raczej ze  swoimi partnerami.  
 Budujące jest jednak to, że choć pan-
demia na całym świecie zmieniła naszą rze-
czywistość, to ludzie nie zapomnieli o dobrej 
zabawie i tak też było w dniu 17 listopada w 
Domu Ludowym w Brzuśniku, gdzie Jubilaci 
byli pełni entuzjazmu, rozweseleni i zadowo-
leni.
 Szanowni, czcigodni Jubilaci ! Niech 
każdy dzień Waszego życia będzie tak piękny 
i radosny jak na tej uroczystości. Jeszcze raz 
życzymy Wam dużo zdrowia, abyście mogli 
pokonać wszystkie przeciwności. Życzymy 
dobrej opieki od Waszych bliskich, spełnienia 
marzeń oraz następnych, pięknych rocznic 
Waszego małżeństwa.  

(JT)
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temat był całkowicie nieznany. - Nie wiem, 
który z Jaworzniaków zatelefonował do telewi-
zji i łamiącym się głosem powiedział: „Jestem 
więźniem Jaworzna”. Prowadzący program 
próbował pytać, ale Jaworzniak był zbyt wzru-
szony, aby opowiadać o obozie i swoich losach. 
Pobiegłam do komputera, weszłam na stronę 
jaworzniacy.pl. Tej zapomnianej, przemilczanej 
historii jest bardzo dużo.

Historia zapadająca w pamięć
Tegoroczne Zaduszki patronatem hono-
rowym objął Prezydent RP. Andrzej Duda 
napisał: „Zaduszki Narodowe wpisują się w 
obchody 100-lecia odzyskania niepodległo-
ści i służą godnemu upamiętnieniu bohate-
rów RP oraz upowszechnianiu patriotycznych 
postaw”. Jadwiga Klimonda hasła przekuwa w 
działanie. Uczy historii poprzez inscenizacje. 
Kiedy grupa młodzieży przebranej w unifor-
my więzienne, prowadzonej przez chłopaka 
w mundurze wojskowym, stanęła w szeregu 
na Matyskę, kol. Zbigniew Pawłowski powie-
dział: – Po odzyskaniu tzw. niepodległości, kie-
dy ubowcy z sowieckim NKWD rozprawiali się z 
Armią Krajową, kiedy wydawano bezpodstaw-
ne wyroki na polskich generałów i wyższych 
oficerów, dziewczyny i chłopcy w szkołach two-
rzyli nielegalne, konspiracyjne organizacje, aby 
na swój młodzieńczy sposób walczyć o auten-
tyczną wolność i niepodległość Polski. Wszelkie 
grupy patriotyczne, wyzwoleńcze, niepodległo-
ściowe były w straszliwy sposób przez UB likwi-
dowane. Założyłem w 1948 r. w mojej szkole 
taką organizację, rok później trafiłem za kraty. 
Nie będę opowiadał, co ubowcy z nami wypra-
wiali. Stanąłem przed sądem wojskowym, do-
stałem wyrok 6 lat więzienia. Miałem wówczas 
17 lat. Pod koniec wyroku byłem w obozie w Ja-
worznie. Salomon Morel, naczelnik więzienia, 
witał młodocianych więźniów stwierdzeniem, 
że „stąd nie wyjdziecie, będziecie wyniesieni 
„nogami do przodu”. Był to okres wojny w Ko-
rei i ówczesne władze komunistyczne wymy-
śliły, aby ubrać nas, więźniów politycznych, w 
mundury i wysłać na front, niech Amerykanie 

ZADUSZKI NARODOWE NA MATYSCE
PAMIĘCI JAWORZNIAKÓW

musimy zatem wiedzieć
policzyć dokładnie
zawołać po imieniu
opatrzyć na drogę

Zbigniew Herbert „Pan Cogito”

To były niezwykłe przeżycia, spotęgowane 
niepowtarzalną atmosferą, wyjątkowymi 
ludźmi i okazją: w tym roku Zaduszki Naro-
dowe w Radziechowach poświęcone były pa-
mięci mordowanych i maltretowanych przez 
dwa totalitaryzmy niemiecki i sowiecki: mło-
docianych więźniów politycznych lat 1944-
1956 – Jaworzniaków oraz 3 tys. dzieci zamor-
dowanych przez Niemców w łódzkim obozie 
pracy  – małym Oświęcimiu. 2 października 
ruszył marsz na górę Matyska drogą nazwa-
ną Golgotą Beskidów, przy której stacje Drogi 
Krzyżowej autorstwa Czesława Dźwigaja, pro-
fesora sztuk pięknych z Krakowa, zmuszają do 
zadumy i refleksji.
- To wielkie szczęście dla młodych Polaków, że 
nie stoją przed koniecznością dokonywania 
takich wyborów, jak Jaworzniacy. O historii 
więzienia w Jaworznie chciano zapomnieć, wy-
mazać ją. Naszym celem tę pamięć zachować 
– rozpoczął po raz siedemnasty marsz na Ma-
tyskę Kuba Abrahamowicz, aktor Teatru Pol-
skiego. A idących dzieci i młodzieży szło kil-
kuset, w tym uczniowie szkoły mundurowej 
zespołu szkół ogólnokształcących w Żywcu. 
Niektórzy pchali pod górę wózki z osobami 
niepełnosprawnymi. 
Stowarzyszenie Dzieci Serc, organizator co-
rocznych Zaduszek Narodowych w Radzie-
chowach, od 21 lat zajmuje się osobami z 
różnymi dysfunkcjami, organizując dla nich 
zajęcia, obozy rehabilitacyjne, wycieczki, 
zapewniając ich obecność w różnych uro-
czystościach narodowych i patriotycznych. 
Poprzebierani w różne stroje biorą udział w 
inscenizacjach grup rekonstrukcyjnych. 
Do Radziechów przyjechał kpt. Zbigniew 
Pawłowski, „Dzidek”, który ze mną reprezen-
tował Związek „Jaworzniacy”. Nie odstępo-
wały go ani na krok, pomagając dotrzeć na 
Matyskę, uczennice z klasy mundurowej. W 
marszu wziął udział Krzysztof Bukowski z ro-
dziną, syn kpt. Edmunda Bukowskiego, ofice-
ra wileńskiej AK, rozstrzelanego w 1950 r., któ-
rego prochy odnalazła grupa prof. Krzysztofa 
Szwagrzyka na Łączce. Został jako pierwszy 
zidentyfikowany dzięki pobranemu od syna 
materiałowi genetycznemu, po 67 latach 
od tragicznej śmierci. Józef Michalski szedł 
na Matyskę ze swoją historią. Jego rodzina, 
jak 50 tysięcy mieszkańców Żywiecczyzny, 
w 1940 r. została z dnia na dzień wysiedlona 
przez Niemców w ramach akcji Saybusch. Na 
zapakowanie niezbędnych rzeczy hitlerowcy 
dali rodzicom 20 minut. Józef Michalski miał 
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Światełko Betlejemskie 
w Urzędzie Gminy

 Do Urzędu Gminy w dniu 20 grudnia trafiło Światło z Betlejem! 
Szczególny podarek wraz z życzeniami przynieśli Harcerze z Prób-
nej Drużyny Harcerskiej z Wieprza z Hufca ZHP Węgierska Górka im 
Obrońców Węgierskiej Górki. 

CYFROWA GMINA
 Urząd Gminy Radziechowy-Wieprz w ramach projektu „Cyfrowa 
Gmina” otrzymał grant w wysokości 392 040 zł. Otrzymane pieniądze 
zostaną przeznaczone na dalszą cyfryzację Urzędu. Zostanie zaku-
piony nowy sprzęt komputerowy dla Urzędu Gminy oraz Gminnego 
Ośrodka Pomocy Społecznej, w skład którego wejdą serwery, zestawy 
komputerów stacjonarnych oraz urządzenia, oprogramowanie i syste-
my zabezpieczeń sieci i zasobów. Zostaną wykonane również audyty, 
diagnozy i szkolenia pracowników z zakresu cyberbezpieczeństwa. 
Projekt finansowany jest z Funduszy Europejskich, w ramach progra-
mu: React-EU. Realizacja projektu będzie miała miejsce w roku 2022 r. 
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trzy miesiące. Na Matyskę podążali górnicy z kopal-
ni „Wujek”, górale, grupy rekonstrukcyjne: Podolski 
Regiment Odprzodowy, Małopolska Chorągiew 
Husarska, „Beskidzcy Harnasie” z dowódcą Stanisła-
wem Kubicą, grupa działająca przy Związku Podha-
lan Żywieckich.
 
Zaczęło się 17 lat temu
Jadwiga Klimonda, prezes Stowarzyszenia Dzie-
ci Serc, spirytus movens Narodowych Zaduszek i 
wielu innych wydarzeń na Żywiecczyźnie, pierw-
sze Zaduszki zorganizowała ku pamięci swojego i 
męża przyjaciela ze studiów Stanisława Pietraszki 
z Radziechów. – Staszek był studentem V roku  fizyki 
molekularnej na Uniwersytecie Jagiellońskim. Wybit-
ny umysł, wspaniały kolega. Przyjaźnił się ze Stani-
sławem Pyjasem, studentem polonistyki, działaczem 
KOR-u zamordowanym 7 maja 1977 r. na Szewskiej 7 
w Krakowie. Staszek widział, kto wyprowadził Pyjasa 
z akademika i zgłosił się do sporządzenia portretu pa-
mięciowego oprawców. Dodatkowo współorganizo-
wał czarny marsz zamiast juwenaliów. Zamordowali 
i jego, topiąc zmasakrowanego w Solinie. Jego grób 
znajduje się na cmentarzu w Radziechowach. Pomy-
ślałam, że nie można o nich dwóch  zapomnieć. Przy-
jechała mama Pyjasa z urną ziemi z grobu syna. Mąż 
natomiast przywiózł ziemię z grobu księdza Jerzego 
Popiełuszki z Żoliborza. Na kolejnych Zaduszkach 
wspominaliśmy Katyń, Charków, Miednoje. Ziemię z 
obozu w Katyniu  przywiózł śp. ks. Zdzisław Peszkow-
ski.  
Bo na Matysce usypuje się Kurhan Pamięci. Ziemia 
pochodzi z różnych miejsc, gdzie Polacy byli mę-
czeni, mordowani i często nie mają swoich grobów. 
Ma przypominać o tych, którzy walczyli o wolną 
i niepodległą Rzeczpospolitą, oddali swoje dzie-
ciństwo, młodość, życie. Pierwsze apele pamięci 
pisała Jadwiga Klimonda, później zrodził się po-
mysł na ogólnopolski konkurs. W tym roku lau-
reaci odbierali swoje nagrody na terenie byłego 
Więzienia Progresywnego dla Młodocianych w 
Jaworznie. 
Prezes Stowarzyszenia przyznaje, że nic nie 
wiedziała na temat obozu i losów więzionych 
tam młodocianych więźniów politycznych. Co 
więcej, także dla bliskiej rodziny mieszkającej w 
Jaworznie,  ten temat był całkowicie nieznany. 
- Nie wiem, który z Jaworzniaków zatelefonował do 
telewizji i łamiącym się głosem powiedział: „Jestem 
więźniem Jaworzna”. Prowadzący program próbo-
wał pytać, ale Jaworzniak był zbyt wzruszony, aby 
opowiadać o obozie i swoich losach. Pobiegłam do 
komputera, weszłam na stronę jaworzniacy.pl. Tej 
zapomnianej, przemilczanej historii jest bardzo dużo.
Historia zapadająca w pamięć
Tegoroczne Zaduszki patronatem honorowym 
objął Prezydent RP. Andrzej Duda napisał: „Za-
duszki Narodowe wpisują się w obchody 100-le-
cia odzyskania niepodległości i służą godnemu 
upamiętnieniu bohaterów RP oraz upowszech-
nianiu patriotycznych postaw”. Jadwiga Klimonda 
hasła przekuwa w działanie. Uczy historii poprzez 
inscenizacje. Kiedy grupa młodzieży przebranej w 
uniformy więzienne, prowadzonej przez chłopaka 
w mundurze wojskowym, stanęła w szeregu na 
Matyskę, kol. Zbigniew Pawłowski powiedział: – 
Po odzyskaniu tzw. niepodległości, kiedy ubowcy z 
sowieckim NKWD rozprawiali się z Armią Krajową, 
kiedy wydawano bezpodstawne wyroki na polskich 
generałów i wyższych oficerów, dziewczyny i chłopcy 
w szkołach tworzyli nielegalne, konspiracyjne orga-
nizacje, aby na swój młodzieńczy sposób walczyć o 
autentyczną wolność i niepodległość Polski. Wszelkie 
grupy patriotyczne, wyzwoleńcze, niepodległościo-
we były w straszliwy sposób przez UB likwidowane. 
Założyłem w 1948 r. w mojej szkole taką organizację, 
rok później trafiłem za kraty. Nie będę opowiadał, co 

ubowcy z nami wyprawiali. Stanąłem przed sądem 
wojskowym, dostałem wyrok 6 lat więzienia. Miałem 
wówczas 17 lat. Pod koniec wyroku byłem w obozie w 
Jaworznie. Salomon Morel, naczelnik więzienia, witał 
młodocianych więźniów stwierdzeniem, że „stąd nie 
wyjdziecie, będziecie wyniesieni „nogami do przodu”. 
Był to okres wojny w Korei i ówczesne władze komuni-
styczne wymyśliły, aby ubrać nas, więźniów politycz-
nych, w mundury i wysłać na front, niech Amerykanie 
wystrzelają nas jak zające.  Zostaliśmy skazani na 
zagładę 
Kolejna grupa dzieci ubranych w pasiaki obozo-
we przedstawia ofiary obozu koncentracyjnego w 
Łodzi dla dzieci, które powinny utracić swoją pol-
skość, przynależność narodową. Historia, jak wiele 
innych o których mówi się w drodze na Matyskę, 
została utajniona, zamazana. Obóz powstał w środ-
ku getta w Łodzi, gdzie przebywali przeznaczeni do 
eksterminacji Żydzi.  Nic, co działo się w tym obo-
zie, nie mogło wydostać się poza mury getta. Niem-
cy więzili w nim dzieci od kilku do 16 lat. Pracowały 
fizycznie 12 godzin dziennie, ponad 3 tys. zostało 
zamordowanych. 
Drogę na Matyskę – 3 tys. kroków, kilometr pod 
górę, znaczą inscenizacje historyczne, przedsta-
wiające związane z tą ziemią wydarzenia. W 1655 
r. Żywiecczyznę zalewa potop szwedzki. W ręce 
Szwedów dostaje się król Jan Kazimierz, którego 
odbijają górale żywieccy. Padają strzały. Jan Kazi-
mierz w żywieckim zamku pisze uniwersał do na-
rodu, aby każdy chwycił za broń i ruszył na odsiecz 
Częstochowie.  „Przyszło nam na wierność waszą 
zawołać, abyście w rusznice, kosy, siekiery, cepy 
i inne wszelkie oręża na jakie się kto zdobyć bę-
dzie mógł, nieprzyjaciela gromili i znosili...”
Kolejna scena: Do Radziechów, XVII-wiecznej 
wsi, gdzie toczy się normalne życie, przybywa 
herold, który czyta uniwersał Jana Kazimierza. 
Chłopi chwytają kosy, idą walczyć. Szwedzi msz-
czą się srogo: palą budynki, mordują pozosta-
łych w domach mieszkańców: kobiety, dzieci i 
starców. I jeszcze ku pokrzepieniu serc: obrona 
Częstochowy. Naciera polska husaria, polskie 
rycerstwo, powiewają proporce, padają salwy 
armatnie. Szwedzi pokonani.

Gdzie jest Bóg?
Na Matysce towarzyszy nam panorama gór: na 
północy Beskidu Małego i Andrychowskiego, Be-
skidu Żywieckiego od wschodu i południa, Beskidu 
Śląskiego od zachodniej strony. Za ostatnią stacją 
Drogi Krzyżowej widać Baranią Górę. Słoneczna 
pogoda, bezchmurne niebo sprzyjają kontempla-
cji przepięknej polskiej ziemi beskidzkiej. Mszy św. 
w intencji Ojczyzny oraz tych, którzy w jej obronie 
oddali życie, prześladowanych i męczonych w obo-
zie w Jaworznie, przewodniczył po raz siedemnasty 
duchowy przewodnik Zaduszek Narodowych ks. 
Krzysztof Ciurla. 
- Pan kapitan dobrze wie, że w obozie wy młodzi, 
często zadawaliście pytanie, gdzie jest Bóg? – po-
wiedział w homilii. - Trzeba go było bardzo mocno 
szukać. Ale drogi Boże nie zawsze są naszymi droga-

mi, myśli Boże nie zawsze są naszymi myślami. Anioł 
Stróż prowadzi nas drogą do nieba, ale czasem jest 
ona ciężka i zawiła. Przychodzimy prosić Boga, aby 
gromadził nas Polaków na drodze wiodącej do nieba, 
bo jeśli każdego dnia będziemy kroczyć drogą Bożych 
przykazań, nigdy bliźniemu nie czynili tego, czego nie 
chcielibyśmy, aby nam uczyniono, nie powtórzą się 
obozy dla dzieci, nie będzie mordowania i dramatu 
młodych ludzi. 
Przy Kurhanie Pamięci prowadzący uroczystość 
Kuba Abrahamowicz odczytał Apel Pamięci, na-
pisany przez Daniela Hylę, ucznia Niepublicznego 
LO w Olkuszu, laureata konkursu, którego XV edycja 
była poświęcona dzieciom i młodocianym skrzyw-
dzonym lub zamordowanym przez okupantów nie-
mieckich i sowieckich. „Kombatanci, mieszkańcy 
gminy Radziechowy Wieprz, rodacy. Stoimy 
dziś do uroczystego Apelu Pamięci, aby oddać 
cześć polskim dzieciom i młodocianym, którzy 
w wyniku wojny stracili prawo do normalnego 
życia, dzieciństwa, edukacji, własnego domu i 
rodziny. Przywołujemy pamięć dzieci i młodzie-
ży, która walczyła o wolność i honor Narodu 
Polskiego. Niech Zaduszki Narodowe na górze 
Matyska będą wyrazem czci i hołdu złożonych 
dla ich cierpienia, męstwa i patriotycznej posta-
wy. Wzywamy Was, dzieci wojny, stańcie do ape-
lu! (…) Do was wołam młodych z obozu dwóch 
totalitaryzmów w Jaworznie, stańcie do apelu! 
(…) Do Was zwracam się potomni, z miejsca, na 
którym góruje milenijny krzyż, pochylmy głowy 
nad cierpieniem synów i córek Narodu Polskie-
go, niech ich ofiara da młodemu pokoleniu Pola-
ków siłę wytrwania w nauce, pracy i służbie dla 
Rzeczpospolitej.”
Ziemię z terenu byłego obozu w Jaworznie do 
Kurhanu Pamięci wsypali Jaworzniacy kpt. Zbi-
gniew Pawłowski „Dzidek” i niżej podpisana. Jak 
powiedziała w rozmowie z „Naszym Dziennikiem” 
Jadwiga Klimonda: - Ta ziemia jaworzyńska jest na-
siąknięta potem i krwią młodych Polaków – „Jaworz-
niaków”, którzy byli więzieni w latach 1944-1956 w 
specjalnym obozie dla młodocianych więźniów poli-
tycznych. 

Jadwiga Samociuk
Zdjęcia: Jadwiga Samociuk, Piotr Tracz
(„Jaworzniacy” nr 9-10 (347-348) 2021 r.)
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„Niepodobna oddać tego upojenia, tego szału 
radości, jaki ludność polską w tym momencie 
ogarnął. Po 120 latach prysły kordony. Nie ma 
„ich”. Wolność! Niepodległość! Zjednoczenie! 
Własne państwo! Na zawsze! Chaos? To nic. 
Będzie dobrze. Wszystko będzie, bo jesteśmy 
wolni od pijawek, złodziei, rabusiów, od czapki 
z bączkiem, będziemy sami sobą rządzili. (…) 
Cztery pokolenia nadaremno na tę chwilę cze-
kały, piąte doczekało. (…)„
– napisał Jędrzej Moraczewski, kiedy Naród 
Polski uświadomił sobie w pełni odzyskanie 
niepodległości, a nastrój głębokiego wzru-
szenia i entuzjazmu ogarnął kraj.
 W Radziechowach z okazji przypadającej 
w dniu 11 listopada – 103 rocznicy odzyska-
nia przez Polskę Niepodległości odprawiona 
została uroczysta Msza Święta o godz.: 11:30 
w intencji Ojczyzny od Wójta Gminy Radzie-
chowy-Wieprz oraz Przewodniczącego Rady 
Gminy. To szczególny dzień dla Radziechów, 
gdyż Parafia pod wezwaniem Św. Marcina 
obchodziła również swoje święto. Obecny z 
nami był Ks. Biskup Senior Kazimierz Górny 
wraz z Sekretarzem, Ks. Marcin Suchanek – 
Dyrektor Księży Emerytów w Bielsku-Białej 
(niegdyś Wikary w Radziechowach), który 
wygłosił piękne kazanie. Na uroczystość przy-
były delegacje organizacji działających na 
terenie naszej gminy, między innymi przed-
stawiciele Honorowych Dawców Krwi przy 
Urzędzie Gminy R-W, Dzieci Serc, przedsta-
wiciele Klubów Seniora z Juszczyny, Bystrej, 
Brzuśnika, Wieprza, Radziechów i Przybędzy. 
Obecne były też Sztandary: Ochotniczej 
Straży Pożarnej, Stowarzyszenie Górnicze 
”Gwarek”, Zespół Szkół im. ks. prał. Stani-
sława Gawlika w Radziechowach, Związek 
Podhalan o. Radziechowy, Związek Podhalan 
o. Gdańsk oraz Sztandar Róż Różańcowych z 
Radziechów. Delegacje wraz z Panem Wójtem 
i Przewodniczącym Rady złożyły życzenia Ks. 
Marcinowi, który obchodził imieniny.
 Po Mszy Świętej wszyscy obecni w Ko-
ściele wzięli udział w procesji, po której odbył 
się piękny koncert w wykonaniu Zespołu Pie-
śni i Tańca „Jodełki” z Radziechów, którzy nie-
dawno również patriotycznie reprezentowali 

11 Listopada w Gminie Radziechowy-Wieprz

Polskę w Finlandii. Po opuszczeniu świątyni 
zagrała dla nas także Orkiestra Dęta.
 Następnie Władze Gminy wraz z przed-
stawicielami Ochotniczej Straży Pożarnej, 
Koła Gospodyń Wiejskich oraz Związek 
Podhalan udali się pod Pomnik Upamiętnia-
jący ofiary z czasów wojny na Stary Cmentarz 
oraz pod Pomnik Pamięci Górali i Góralek po-
ległych w obronie Ojczyzny pod Urząd Gmi-
ny R-W, by tam złożyć kwiaty i uczcić śmierć 
poległych minutą ciszy. Również pod Pomnik 
pamięci udał się Prezes Banku Spółdzielcze-
go Ziem Górskich Karpatia – Pan Przemysław 
Kubaszek, by zapalić znicz oraz złożyć hołd ku 
pamięci poległych w obronie Polski.

 To szczególny czas dla POLSKI. To czas, 
kiedy jesteśmy wszyscy razem, kiedy nasza 
wspólnota jest wzmocniona. Święto narodo-
we to czas refleksji nad historią, skąd przy-
chodzimy, dlaczego tak a nie inaczej historia 
się potoczyła, kim jesteśmy, i dlaczego sym-
bole narodowe są dla nas wszystkich ważne. 
Również w Wieprzu odbyła się Msza Święta, 
na którą licznie przybyli mieszkańcy Gminy. 
Ks. Jerzy Matura wspomniał, jak ważna jest 
tradycja świętowania tak ważnego dnia. 
Należy wpajać w młodzież wartości. Każdy z 
nas zdaje dziś egzamin właśnie z patriotyzmu. 
Dziś dzielimy się wiedzą i historią, która na 
Polsce odcisnęło ogromne piętno.
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 W dniu 13 września 2021 r. Pani Maria Sapeta z Ra-
dziechów obchodzi swoje 100 urodziny.
 Z tej okazji Maciej Mika Wójt Gminy Radziechowy
-Wieprz wraz z Jolantą Twardysko Kierownikiem Urzędu Sta-
nu Cywilnego odwiedzili Panią Marię, aby złożyć najlepsze 
życzenia.
 Ten czas przepojony był atmosferą niesamowitej ser-
deczności, humoru i ciepła rodzinnego. Było tak za sprawą 
szanownej Jubilatki, która pomimo sędziwego wieku, tryska 
niesamowitą radością.
 Pamięć jej też nie zawodzi, a widać, że i artystka z 
niej nietuzinkowa. Wielką przyjemnością było słuchać, jak 
recytuje wiersz o królu Bolesławie Chrobrym, albo śpiewa 
piękną pieśń o karpackich braciach góralach. Wraz z rodziną 
składaliśmy życzenia życia nawet 200 lat – to byłoby wyda-
rzenie!
 Jednak drodzy czytelnicy, patrząc na Panią Marię, osią-
gnięcie takiego wieku życia wydaje się całkiem możliwe.
 Jeszcze raz składamy najserdeczniejsze życzenia Sole-
nizantce, dużo zdrowia i radości z każdego dnia. 

autor: Jolanta Twardysko

100 URODZINY

 O godzinie 15:00 w Brzuśniku mogliśmy spotkać się przy kawie i 
posłuchać patriotycznych pieśni w wykonaniu Zespoły Regionalnego 
„Grocjowianie” z Wieprza. To miłe spotkanie zostało zorganizowane 
przez Stowarzyszenie „Brzuśnianki” z Brzuśnika oraz Stowarzyszenie 
Społeczno-Kulturalne „Grojcowianie” z Wieprza.
 Prócz pięknych pieśni można było poczęstować się pysznymi 
regionalnymi przysmakami takimi jak pierogi i prażuchy. Każdy mógł 
poczuć rodzinną atmosferę, która była obecna na sali. Wspólnie śpie-
wane utwory wzruszały i zmuszały do refleksji. Dzień 11 listopada, 
taki jak ten, długo pozostanie nam w pamięci. Serdecznie dziękujemy 
wszystkim zaangażowanym w organizację obchodów Dnia Niepodle-
głości w Gminie Radziechowy-Wieprz. Bardzo cenimy wasze starania i 
ogromnie cieszymy się, że w Radziechowach, w Wieprzu i w Brzuśniku 
przybyli licznie goście, by wspólnie świętować tak ważny dzień dla 
Polski.
 Liczymy, że za rok spotkamy się znów, by wspólnie czcić ten wy-
jątkowy dzień.

„Ludzie znają teraźniejszość, przyszłość zna Bóg,, – taki napis widnieje 
na bramie Starego Cmentarza w Radziechowach

AZK
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Dzwony od dawien służyły informowaniu, czy 
też alarmowaniu ludności o  różnych zdarze-
niach. Kiedyś były one używane na wieżach 
obronnych, aby ostrzec  przed zbliżającym 
się  nieprzyjacielem. Dzwony kościelne zwo-
ływały ludzi do wspólnych spotkań, ale także 
służyły jako sygnał do dobycia broni podczas 
wrogich ataków czy katastrof powodowanych 
przez naturalne żywioły. Jak widać, przed-
mioty, które są kojarzone z religią, miały także 
inne funkcje, które jednoczyły mieszkańców. 
Był to jedyny sposób na to, aby zgromadzić 
lokalną społeczność w danym miejscu na 
daną okazję. Jednak główną rolą dzwonów, 
przede wszystkim w kościołach chrześcijań-
skich było i jest informowanie  wiernych o 
zbliżających się wydarzeniach kościelnych, 
takich jak msze, pogrzeby, śluby oraz inne 
nabożeństwa i uroczystości. Dźwięk dzwo-
nów roznoszący się echem po okolicznych 
górach i dolinach towarzyszy mieszkańcom 
Radziechów przez całe ich życie. Nie wszyscy 
jednak wiedzą, że były takie momenty w nie 
tak znowu odległej historii miejscowości, kie-
dy to na wiele lat zamilkły dzwony na wieży 
kościelnej. 
   Od 1590r. źródła historyczne wspominają 
w Radziechowach o 3 dzwonach. Jak poda-
je Jurij Smirnow w  artykule „Dzwony czy ar-
maty” („Głos Galicyjski” z 4 maja 2021r.) „(...)
w  okresie I wojny światowej w roku 1916 
Ministerstwo Wyznań i Oświaty w zaborze 
austriackim zarządziło spis dzwonów ko-
ścielnych. Każda parafia miała przedstawić 
specjalny formularz obejmujący informację 
o dzwonach, z uwzględnieniem ich wieku i 
wagi. C.K. Centralny Urząd Konserwatorski 
orzekł, że spod rekwizycji będą wyłączone 
dzwony zabytkowe, historyczne, wykonane 
przed wiekiem XVIII, o ile mają charakter ar-
tystyczny, płaskorzeźby, ornamenty i napisy. 
Do tego czasu w Galicji nikt dokładnie nie 
badał dzwonów i nie orientował się co do ich 
ilości i wartości artystycznej. Po ukończeniu 
czynności przygotowawczych władze woj-
skowe przystąpiły w sierpniu 1916 roku do 
zdejmowania dzwonów. Z biegiem działań 
wojennych i ciężką sytuacją ekonomiczną 
Austro-Węgier, w 1917 roku przeprowa-
dzono drugą i trzecią rekwizycję dzwonów. 
Władze wojskowe działały tym razem bru-
talnie i prawie nie brały pod uwagę opinii 
konserwatorów i duchowieństwa.” To właśnie 
wtedy wojska austriackie zjawiły się po ra-
dziechowskie dzwony, które wraz z tysiącami 
innych, miały zostać przetopione na poci-
ski. Jak podaje ks. Jan Kracik  w książce „Ra-
dziechowy. Parafia z jagiellońskich czasów” 
(1993r): „Proboszcz Moliński zdołał ukryć je-
den [dzwon]. Pozostałe żołnierze rozbijali na 
wieży i zrzucali na dół. Powojenna bieda nie 
pozwalała myśleć o dzwonach. Zwrócono się 

100 LAT TEMU W RADZIECHOWACH….
OFIARODAWCY RADZIECHOWSKICH DZWONÓW 

do Polonii. Żyjący od 1908r.  w Detroit Józef 
Pieronek zawiązał komitet, od pochodzących 
z Radziechów, Ciśca i Wieprza Amerykanów 
zebrano dolary. Można było zamówić w Białej 
odlanie 3 dzwonów, których tony zestrojono 
z dźwiękiem ocalałego. Wzmocniono 
wiązania wieży i od 1921r. znów popłynęły z 
niej potężne głosy.” 
   Dla uzupełnienia historii spisanej przez ks. 
Jana Kracika dodam, że dzisiejszy patron 
radziechowskiego przedszkola, Władysław 
Pieronek,  był w gronie czyniących starania o 
pozyskanie środków na zakup nowych dzwo-
nów. Na przełomie XIX i XX w. wielu radzie-
chowian wyjechało za chlebem do Stanów 
Zjednoczonych. Wśród nich byli dwaj bracia 
Władysława Pieronka: Józef i Paweł. Starszy 
z braci, Józef Pieronek, wspomniany przez 
ks. Kracika jako główny organizator zbiórki 
wśród Polonii, pracował wówczas w zakła-
dach Forda. Młodszy brat, Paweł Pieronek, 
miał w Detroit znany zakład fotograficzny. 
W podzięce dla ofiarodawców zrobił zdjęcie 
w kształcie serca. Z wieży radziechowskiego 
Kościoła pw. św. Marcina w Radziechowach 
znowu rozległ się dźwięk dzwonów. I tak 
rozbrzmiewał aż do ... kolejnej wojny, kie-
dy to nie udało się już uratować żadnego z 
dzwonów. Ich dźwięk zamilkł na całe 24 lata. 
Jak pisze dalej ks. Jan Kracik: „Nie było ich od 
1942r. Dopiero w 1966r. zawisły ponownie na 
dzwonnicy. Parafianie zebrali na nie blisko 2 

tony złomu i pieniądze. Rodacy z Detroit po-
mogli raz jeszcze, i w uroczystość świętych 
Piotra i Pawła bp Julian Groblicki święcił w 
Radziechowach 4 dzwony.”
Na stronie Parafii pw św. Marcina w Radzie-
chowach czytamy: „Na dzwonnicy w roku 
1966 jako dar milenijny zawieszono cztery 
nowe dzwony  o imionach idąc od najwięk-
szego: Chrystus Król, Maryja, Józef, Mar-
cin.”
   Zdjęcie z tytułem „Kółko ofiarodawców 
dzwonów w Radziechowach w Małopolsce 
z Detroit, Michigan  Stany Zjednoczone 
Ameryki 1921” otrzymałam od śp. Mieczy-
sława Pieronka syna patrona Przedszkola im. 
Władysława Pieronka w Radziechowach pod-
czas naszego pierwszego spotkania. Zwróć-
cie Państwo uwagę na nazwiska osób pod 
fotografiami. Może znajdziecie na tym zdjęciu 
kogoś ze swojej rodziny? Może uda się uzu-
pełnić opisaną tutaj historię.  
   Temat dzwonów parafialnego kościoła w Ra-
dziechowach jest mi szczególnie bliski z racji 
tego, iż towarzyszy mi w codziennej pracy od 
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36 lat. Z uwagi na usytuowanie budynku, bicie 
dzwonów od zawsze, czyli od 1909r. nadawa-
ło rytm pracy najpierw szkole powszechnej, a 
od 1952 r. przedszkolu w Radziechowach. W 
rocznicę śmierci biskupa Tadeusza Pieronka, 
syna Władysława, na okoliczność Święta Pa-
trona pozwoliłam sobie ułożyć wiersz, który 
w pełni oddawałby atmosferę i regionalny 
charakter radziechowskiego przedszkola, a 
jednocześnie był zrozumiały dla nawet naj-
młodszych jego wychowanków. W zupeł-
nie naturalny sposób pierwsza myśl, która 
przyszła mi do głowy, to dźwięk kościelnych 
dzwonów:
„W parafii prastarej pomiędzy górami
Kościółek swych wiernych przyzywa dzwonami.

A dzieciom przedszkolnym ta dzwonów mu-
zyka
Dzień każdy otwiera i każdy zamyka.
W codziennej modlitwie wraz z swoim Patro-
nem
Oddają przedszkole pod Boga ochronę”

Wśród zdjęć znajdziecie Państwo oprócz pa-
miątkowego tablo ofiarodawców, podarowa-
ne również przez pana Mieczysława Pieronka: 
archiwalne zdjęcie Kościoła pw. św. Marcina 
w Radziechowach z roku 1921, zdjęcie braci 
Pawła i Władysława Pieronków z pierwszych 
odwiedzin w kraju po emigracji do USA (War-
szawa, lotnisko Okęcie, 1957r.), zdjęcie Józefa 
Pieronka z 1966r. z kuferkiem, który towa-

rzyszył mu w 1908r. w podróży do Stanów 
Zjednoczonych. Na kuferku Józef namalował 
Radziechowy, jakie pamiętał: rodzinny dom 
pod numerem 222, lipę, Matyskę, Kościół i 
budynek szkolny. Uzupełnieniem galerii, a 
zarazem ilustracją do przedszkolnego wier-
sza o kościelnych dzwonach niech będzie  
współczesne zdjęcie Kościoła pw. św. Marci-
na  i Przedszkola im. Władysława Pieronka w 
Radziechowach (fot. ks. Piotr Góra podczas 
wizytacji parafii w 2019r.).

Małgorzata Kasperek
- dyrektor Przedszkola

im. Władysława Pieronka
w Radziechowach
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• W m-cu lipcu ZR „Grojcowianie” wzięli udział w 53. Wojewódzkim 
Przeglądzie Wiejskich Zespołów Artystycznych w Brennej. Był to bar-
dzo radosny i pełen emocji  występ z programem „Mojka”, który Ze-
spół przygotowywał na tegoroczną edycję Festiwalu Folkloru Górali 
Polskich do Żywca. Przegląd odbył się 10 lipca 2021 roku a „Grojco-
wianie” okazali się być laureatem I NAGRODY.  Jednocześnie Grupa 
Śpiewacza “Gaździny spod Grojca” otrzymała WYRÓŻNIENIE.
• Po ubiegłorocznym sukcesie teledysku promującego Tydzień Kultu-
ry Beskidzkiej do utworu „Szumi jawor”, Regionalny Ośrodek Kultury 
w Bielsku-Białej postanowił również w tym roku przygotować dla 
Wszystkich niespodziankę muzyczną. Od początku czerwca trwały 
prace nad produkcją teledysku „Żywieckie Gronicki”, który swoją pre-
mierę  miał 24 lipca w pierwszy dzień 58.  W projekt zaangażowali się 
najlepsi żywieccy muzykanci, śpiewacy i zespoły. Wśród nich znaleźli 
się tancerze i muzycy ZR „Grojcowianie”, zdjęcia do teledysku wykona-
no między innymi w plenerach urokliwej Przybędzy i Brzuśnika.
• Zespół Regionalny „Grojcowianie” z Wieprza wziął udział w zmaga-
niach konkursowych tegorocznego 52. Festiwalu Folkloru Górali Pol-
skich – Żywiec 2021. Konkurs odbył się w dniach 24–28 lipca 2021 
roku w Amfiteatrze „Pod Grojcem” w Żywcu. W tegorocznym Festiwalu 
wzięło udział 27 zespołów. Jury postanowiło przyznać 10 wyróżnień 
regulaminowych za poszczególne elementy programu i nagrody pie-
niężne po 1500 zł każda, które otrzymał również ZESPÓŁ REGIONAL-
NY „GROJCOWIANIE” z Wieprza – za wskrzeszenie archaicznych pieśni 
i melodii Górali Żywieckich oraz strój. Na żywieckim Rynku w ramach 
Festiwalu wystąpiły również “Gaździny spod Grojca”.
• 1 sierpnia w ostatnim dniu TKB w Amfiteatrze pod Grojcem w Żywcu 
na estradzie Tygodnia Kultury Beskidzkiej odbyło się przedpremiero-
we “Wesele na pograniczu”. Filmowy zapis wesela z pogranicza kultury 
górali Beskidu Śląskiego i Żywieckiego. Zespół Regionalny “Koniaków” 
z Koniakowa oraz Zespół Regionalny “Grojcowianie” z Wieprza poka-
zały na telebimie premierowo fragment filmu oraz wspólny weselny 
taniec, zabawę na żywo na scenie Amfiteatru. Już wkrótce premiera 

Z działalności „Grojcowian”

całego filmu w sieci. Śledźcie media społecznościowe. Film jest nasz 
„cegiełką” jaką wkładamy w wydarzenie „Roku Górali” w Wojewódz-
twie Śląskim.
• 11 sierpnia 2021 r  SSK „Grocowianie” zaprosili  wszystkich na spotka-
nie pt. “W zgodzie z naturą” - Zioła naturalnym bogactwem na wycią-
gnięcie ręki ! Poznajmy naturalne metody poprawy naszego zdrowia 
i samopoczucia. Szukajmy inspiracji i wymieńmy doświadczenia. Było 
to spotkanie z uroczą zielarką Sabiną Haczek i wymiana doświadczeń 
zielarskich uczestników spotkania. Spotkanie to przygotowało nas do 
zbioru ziół, które zbieramy do bukietów zielnych.
• MB „Zielnej” to tradycyjna Msza Święta w Zarębnikach a po niej KON-
KURS Bukietów Zielnych. Tym razem Zarębniki przywitały nas desz-
czem, tak że musieliśmy wrócić do Kościoła parafialnego w Juszczynie 
a konkurs odbył się w Domu Ludowym. Tradycyjnie nie zabrakło tu 
członków Zespołu i Kapeli „Grojcowianie”.
• W tym roku obchodzimy „Rok Górali” w Województwie Śląskim. ZR 
„Grojcowianie” został zaproszony na piękny, radosny i pełen niespo-
dzianek dzień do Brennej czyli “Posiady nad Brennicą”. Dziękujemy za 
zaproszenie Bogusławowi Lalikowi i Stowarzyszeniu „Natura i Ekolo-
gia” z Brennej.
• ZR „Grojcowianie” uświetnił tegoroczny Odpust w Parafii Matki Bo-
skiej Częstochowskiej w Przybędzy. Mieliśmy okazję spotkać gosz-
czącego w tym dniu w Przybędzy ks. Roberta Szczotkę rodem ze 
Zwardonia, który obecnie pełni posługę kapłańską w Chile. Piękne 
wydarzenie i radosne spotkanie!
• W ramach projektu Dom Kultury+ o nazwie “Źródełko” Dziecięcy Ze-
spół Regionalny “Mali Grojcowianie” z Wieprza wystąpił 25 września 
2021 r w DK w Dobrodzieniu. Organizatorzy chcieli zadać tym samym 
pytanie czy dzieci z Gminy Dobrodziń chciałyby występować w po-
dobnym zespole regionalnym? Koncert dofinansowano ze środków 
Ministra Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu w ramach progra-
mu Narodowego Centrum Kultury “Dom Kultury+ Inicjatywy lokalne 
2021”. Dziękujemy za zaproszenie i miłe przyjęcie.
• “Piękna Wieś Województwa Śląskiego” to konkurs w którym nasza 
mała Przybędza została uhonorowana II nagrodą!  Swój mały udział w 
tym sukcesie mają i „Grojcowianie”. W Koszęcinie odbyła się gala roz-
dania nagród. To bardzo piękne wydarzenie dało nam wiele radości i 
pozytywnej energii. Sołectwo reprezentowała wspaniała grupa KGW, 
Klub Seniora, OSP, Pani Sołtys Maria Górny, Gminne Centrum Kultury, 



NASZA GMINA

21

Promocji, Turystyki R-W oraz ZR 
„Grojcowianie”. I oczywiście Wójt 
Maciej Mika. Gratulujemy wszyst-
kim laureatom !
• DZR „Mali Grojcowianie” wzięli 
udział w XI MIĘDZYWOJEWÓDZ-
KIM PRZEGLĄDZIE DZIECIĘCYCH 
I MŁODZIEŻOWYCH ZESPOŁÓW 
TAŃCA LUDOWEGO “GARNIEC” 
2021. Prawie 300 tancerzy, muzy-
ków i miłośników folkloru, z wie-
lu polskich miejscowości spotka-
ło się 8 października w Łańcucie. 
Przybyli aby dokonać konfronta-
cji wzajemnych dokonań w dzie-
dzinie folkloru. Przez osiem lat 
„Garniec” był przeglądem woje-
wódzkim. W  2018 roku rozsze-
rzywszy zasięg terytorialny stał się przeglądem międzywojewódzkim. 
Pomysłodawczynią i  koordynatorem całego przedsięwzięcia jest od 
samego początku Urszula Opałka - kierownik i choreograf ZPiT „Mały 
Łańcut”. Organizatorem zaś Miejski Dom Kultury w Łańcucie oraz Sto-
warzyszenie Przyjaciół Zespołu Pieśni i Tańca „Łańcut”, a  honorowy 
patronat sprawuje Burmistrz Miasta Łańcuta. Po obejrzeniu 8 prezen-
tacji w wykonaniu 8 zespołów w II kategorii wiekowej jury przyznało 
I MIEJSCE - Dziecięcy Zespół Regionalny „Mali Grojcowianie” - „Tańce 
i śpiewy górali żywieckich”. Będąc w Łańcucie od 6 do 8 października 
nie można było nie skorzystać z okazji aby zwiedzić to piękne miasto. 
Największą atrakcją jest oczywiście Zamek jego park, piękna Storczy-
karnia, ale to nie wszystko.  Miasto szczyci się również piękną architek-
turą skrywająca wiele ciekawych historii. Zwiedzanie było dla nas nie-
zwykłą frajdą dzięki przewodnikowi i jego elektrycznym pojazdom. 
Skorzystaliśmy również z bliskości uroczej miejscowości Markowa 
gdzie znajduje się Skansen, w którym zgromadzono całe bogactwo 
dawnych domostw, sprzętów wyposażenia domowego i gospodar-
czego. Ten temat jest nam bliski więc słuchaliśmy z zainteresowaniem 
opowieści Basi Lew z Zespołu “Markowianie”. Gratulujemy wszystkim 
laureatom i wyróżnionym. Serdecznie dziękujemy organizatorom 

Przeglądu, dziękujemy wszystkim którzy tak serdecznie cieszą się z 
naszego sukcesu. A my jesteśmy bogatsi o nowe doświadczenia i wra-
żenia, jak również bardziej zintegrowani poprzez wspólne podróże i 
działania ! Oby więcej takich wydarzeń !
• Wspaniały tydzień z młodzieżą i dziećmi ze Szkoły Podstawowej z 
Radziechów. Warsztaty zrealizowane były w ramach projektu “Tu są 
nasze korzenie. Góralskie tradycje w fotografii” Członkowie Stowarzy-
szenia Społeczno-Kulturalnego “Grojcowianie” w Wieprzu przy pięk-
nej jesiennej pogodzie wcielili się w “modeli” podczas warsztatów, 
fotografowani przez kolegów z Radziechów pod okiem fot. Dawida 
Wojtyły
• Kapela DZR Mali Grojcowianie pod kierunkiem Brygidy Murańskiej 
reprezentowała nas podczas gali wręczania medali XIV Maratonu Be-
skidy w Radziechowach w dniu 6 listopada. 
• 11 listopada Dzień Odzyskania Niepodległości świętowaliśmy wraz z 
mieszkańcami naszej Gminy wspólnie śpiewając pieśni patriotyczne . 
Spotkanie to zorganizowało gościnne KGW „Brzuśnik”, zapraszając nas 
do współpracy. Po krótkim koncercie w wykonaniu ZR Grojcowianie 
rozpoczęło się wspólne śpiewanie do którego nie trzeba było nikogo 
szczególnie zachęcać. Zawsze otwarte i chętne do współpracy Panie 
z KGW ugościły wszystkich regionalnymi potrawami, dobrym ciastem 
i kawą!
• W dniu 13 listopada członkowie DZR Mali Grojcowianie wzęli udział 
w konkursie  gwary, grup śpiewaczych i kapel podczas tegorocznych 
30 Posiad Gawędziarskich i 32 Konkursu Gry na Unikatowych Instru-
mentach Ludowych w Jeleśni. Nasze wyniki: III miejsce - JAN WOREK 
z Twardorzeczki, III miejsce -  Kapela „Mali Grojcownie” – grupa młod-
sza z Wieprza, wyróżnienie - Grupa Śpiewacza „Mali Grojcowianie” – 
chłopcy z Wieprza, wyróżnienie - Grupa Śpiewacza „Mali Grojcowia-
nie” – dziewczęta z Wieprza, III miejsce - Kapela „Mali Grojcowianie” 
– grupa starsza z Wieprza 
• SSK Grojcowianie” z Wieprza, jako organizacja pożytku publicznego 
składa SERDECZNE PODZIĘKOWANIA wszystkim którzy przekazali na 
jej cel 1% podatku za 2020 r. Informujemy że za 2021 r również będzie 
można to zrobić wpisując w zeznaniu podatkowym nr KRS Stowarzy-
szenia tj. 0000105241. Środki jakie w różny sposób pozyskuje Stowa-
rzyszenie w całości przeznaczane są na działalność Zespołów, wyjazdy 
i udział w festiwalach, konkursy, stroje i rekwizyty. Dziękujemy wszyst-
kim za wsparcie – nie pozwolimy się wykorzenić !!!



NASZA GMINA

22

 Drodzy Przyjaciele, Członkowie, Dar-
czyńcy oraz mieszkańcy naszej Gminy. Dru-
ga połowa bieżącego roku, podobnie jak i 
pierwsza upłynęła pod znakiem intensyw-
nych działań. Pomimo trwającej  pandemii, 
Klub Honorowych Dawców Krwi PCK przy 
Urzędzie Gminy Radziechowy-Wieprz, nie-
ustannie podejmuje działania mające na celu 
niesienie pomocy w szerokim tego słowa zna-
czeniu.   

Przeprowadzone akcje krwiodawstwa: 
• 20 czerwca w Wieprzu: 32 osoby zarejestro-
wane, krew oddało 25,
• 12 września w Radziechowach: 40 osoby za-
rejestrowane, krew oddało 31.

 Łącznie w dwu niedzielnych akcjach 
udało się pozyskać: 25 litrów 200 ml krwi 

Działania współorganizowane z innymi Klu-
bami w ramach PCK:
w ramach obchodów Ogólnopolskiego Dnia 
Seniora, obchodzonego 14 listopada, prze-
kazaliśmy laurki i drobne prezenty dla osób 
starszych przebywających w Domu Pomocy 
Społecznej w Żywcu.

Inne działania:
• na pomoc dla 7letniej Justyny Wojtyły z Ra-
dziechów na XIV Międzynarodowym Marato-
nie Beskidy oraz Kiermaszach 14 oraz 21 listo-
pada udało się pozyskać łącznie 53 818,50zł. 
Pieniądze będą przeznaczona na operację w 
Niemczech oraz zakup ortez. Zarząd Klubu 
pragnie skierować podziękowania w stronę 

Co słychać w Klubie krwiodawców?

członków Klubu, oraz całej rzeszy osób które 
w różnoraki sposób pomogły w organizacji,
• prelekcje w przedszkolach na temat krwio-
dawstwa dla najmłodszych mieszkańców na-
szej Gminy: 30 czerwca w Wieprzu, 17 listopa-
da w Juszczynie,
• udział w festynach organizowanych przez 
LKS Radziechowy 17 lipca oraz LKS w Juszczy-
nie 14 sierpnia, 
• 4 września udział w II Turnieju Piłki Nożnej 
Klubów HDK PCK Rejonu Bielskiego im. Ro-
berta Wośko.

 W imieniu Klubu Honorowych Dawców 
Krwi PCK przy Urzędzie Gminy Radziechowy - 
Wieprz, zapraszamy serdecznie na Akcje pobo-
ru krwi w 2022roku: 
• 13 lutego przy Parafii pw. Św. Marcina w Ra-
dziechowach
• 10 kwietnia  przy Parafii pw. Nawiedzenia 
NMP w Juszczynie
• 26 czerwca przy Parafii pw. Niepokalanego 
Serca NMP w Wieprzu
• 11 września przy Parafii pw. Św. Marcina w 
Radziechowach
• 20 listopada  przy Parafii pw. Nawiedzenia 
NMP w Juszczynie

 Akcje odbędą się w godzinach 9:00-
13:00. Szczegóły akcji podawane są na koncie 
Facebokowym, plakatach oraz ogłoszeniach 
parafialnych.
 Z pozdrowieniami Zarząd i Członkowie 
Klubu Honorowych Dawców Krwi PCK przy 
Urzędzie Gminy Radziechowy – Wieprz.

Kontakt z Zarządem Klubu: krwiodaw-
stworw@wp.pl 
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 Czy wiesz, że recykling jednej butelki PET pozwala zaoszczę-
dzić energię potrzebną do świecenia żarówki 60 W przez 6 godzin? 
To tylko jedna z wielu ciekawostek, które czekają na uczestników 
gry terenowej „EkoMisja” poświęconej tematyce segregacji odpa-
dów. 20 października zainaugurowano grę, a mieszkańcy gminy 
Radziechowy-Wieprz zyskali ciekawe narzędzie do edukacji po-
przez zabawę w ramach programu „To dla mnie naturalne”. 
 W wydarzeniu zorganizowanym przez Gminne Centrum Kultu-
ry, Promocji, Turystyki Radziechowy-Wieprz, firmę Żywiec Zdrój S.A. 
i Fundację „Za górami, za lasami” wzięli udział przedstawiciele gminy, 
sołtysi, a także dyrektorzy szkół. Spotkanie otworzył wójt gminy Ra-
dziechowy-Wieprz podkreślając jak ważna jest edukacja ekologiczna.
 - Cieszę się, że w naszej gminie powstają tak ciekawe inicjatywy 
skierowane do rodzin i służące całej społeczności. Z gry skorzystają za-
równo młodsi, jak i starsi uczestnicy, a każdy z pewnością dowie się cze-
goś nowego. Bardzo liczę na to, że dzięki takiej edukacji mieszkańcy będą 
jeszcze lepiej i chętniej segregować odpady i wspólnie zadbamy o środo-
wisko – powiedział Maciej Mika, wójt gminy Radziechowy-Wieprz.
Uczestnicy gry wcielą się EkoAgentów, których zadaniem jest odwie-
dzić sześć punktów na terenie gminy i rozwiązać zagadki, dzięki któ-
rym segregacja odpadów nie będzie kryła już żadnych tajemnic. 

Ściśle fajna EkoMisja
 Przewodnikiem po wybranych punktach gry był Piotr Figura – 
właściciel Przedsiębiorstwa Handlowo-Usługowego Sortownia Surow-
ców Wtórnych PIOTR PLAST, które jest jednym z partnerów programu „To 
dla mnie naturalne”. To dzięki niemu, uczestnicy dowiedzieli się dlaczego 
w segregacji odpadów liczy się nie tylko ilość, ale i jakość oraz jak to się 
dzieje, że z butelki PET można stworzyć parasol, polar, krzesło czy też…
nowe butelki wody!
 - Plastikowe butelki PET mogą zyskać drugie życie, o ile wyrzucimy je 
do żółtego worka na tworzywa sztuczne i metale. Dzięki temu butelki za-
miast trafić na składowisko, stają się surowcem. Jednak aby tak się stało, 
potrzebna jest edukacja i programy takie jak „To dla mnie naturalne”. Po-
prawę jakości segregowanych odpadów zawdzięczamy zaangażowaniu 
wielu partnerów oraz samym mieszkańcom, którzy włączyli się w różne 
aktywności programu. Wspólnie zrealizowaliśmy konkurs na zbiórkę odpa-
dów, Kuchnię Spotkań skierowaną do seniorów, a teraz czas na działanie dla 
dzieci i młodzieży – opowiadał Piotr Figura.
 Gra terenowa może być narzędziem edukacyjnym w szkołach 
i na świetlicach. O pomysłach na wplecenie fabuły i misji EkoAgentów 
w szkolne działania opowiadały edukatorki z Fundacji „Za górami, za 
lasami”. Zadania gry wykorzystują bowiem elementy wiedzy z różnych 

dziedzin i przedmiotów, dzięki czemu nauczyciele mogą włączyć ją w 
program lekcji. EkoMisja to przygoda, w której na uczestników czekają 
między innymi szyfry i rebusy, a tajne hasło wpisane na stronie www.
ToDlaMnieNaturalne.pl odblokuje dostęp do niespodzianki. 

Przez most do wieży, aż do zacisznego ogrodu
 Punkty gry zostały zlokalizowane na terenie sołectwa Wieprz, a 
instrukcja dojścia do nich znajduje się na kartach do gry, które można 
pobrać z Gminnego Centrum Kultury, Promocji, Turystyki Radziechowy
-Wieprz. Dla tych, którzy obawiają się wędrówki wyłącznie na podstawie 
tajemniczych wskazówek, Organizatorzy przygotowali mapę z podpo-
wiedziami lokalizacji punktów. Na każdym punkcie zawieszono tablicę  
z zadaniem, które należy rozwiązać na karcie gry. Po odwiedzeniu 
wszystkich punktów, EkoAgenci spisują wskazane cyfry lub litery, które 
utworzą tajne hasło. Na grę należy przeznaczyć około półtorej godziny, 
podczas wędrówki na pewno przyda się długopis i przekąska. Zadania 
przygotowane są tak, aby w grze mogła wziąć udział cała rodzina.
 - EkoMisja to kolejne działanie na rzecz środowiska wpisujące się w 
nasze strategiczne cele - zbierania plastiku i poddawania go recyklingowi. 
Wiele uwagi poświęcamy na działania wpisujące się w ideę gospodarki 
obiegu zamkniętego, by ponownie przetwarzać i wykorzystywać surowce 
do produkcji nowych opakowań i innych przydatnych przedmiotów. W ze-
szłym roku udało nam się osiągnąć zakładany cel – zebraliśmy tyle samo 
plastiku, ile wprowadziliśmy na rynek. Przed nami kolejne wyzwanie – wraz  
z partnerami branżowymi działamy na rzecz wprowadzenia w Polsce syste-
mu depozytowego na opakowania napojowe, jak butelki PET czy puszki alu-
miniowe. To jedyny sposób na zebranie 90% opakowań PET (cel UE w 2029 r.) 
i zwiększenie udziału recyklatów w opakowaniach napojowych. – wyjaśnia 
Przemysław Turski – Dyrektor Industrialny firmy Żywiec Zdrój S.A., głów-
nego partnera programu „To dla mnie naturalne”.

INFORMACJA PRASOWA

EkoMisja wystartowała: Gminne Centrum Kultury, 
Promocji, Turystyki Radziechowy-Wieprz

zaprasza na rodzinną grę terenową
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 W bieżącym roku szkolnym, dzięki od 
lat bardzo dobrze układającej się współpra-
cy przedszkola ze środowiskiem rodzinnym, 
dzieci uczęszczające do Publicznego Przed-
szkola w Wieprzu mają możliwość udziału 
w zajęciach w ramach Ogólnopolskiego 
Programu Wychowania Dwujęzycznego 
„Dwujęzyczny Przedszkolak”, którego hono-
rowym patronem jest OMPE Polski Komitet 
Światowej Organizacji Wychowania Przed-
szkolnego, Burmistrz Miasta Kraśnik – Woj-
ciech Wilk oraz Miasto Bielsko – Biała.
 Realizacja programu jest odpowiedzią 
na szybko zmieniające się otoczenie społecz-
no – gospodarcze i związane z nim potrzeby, 
a tym samym oczekiwania dzieci i ich rodzi-
ców, dotyczące edukacji najmłodszych.

„Dwujęzyczny Przedszkolak”
 w Publicznym Przedszkolu w Wieprzu

 „Dwujęzyczny Przedszkolak” to innowa-
cyjne rozwiązanie w edukacji przedszkolnej, 
wplatające język angielski do codziennych 
czynności dziecka, które w sposób naturalny 
zapewnia mu równoległe poznawanie dwóch 
języków. Program ten w całości zgodny jest z 
podstawą programową wychowania przed-

szkolnego i dzięki wyrażonej zgodzie przez 
rodziców naszych przedszkolaków, jest on re-
alizowany we wszystkich grupach wiekowych 
naszego przedszkola.
 Dla zapewnienia właściwej realizacji 
programu, każda sala zajęć naszej placówki 
została wyposażona w sprzęt teleinforma-
tyczny oraz dostęp do szerokopasmowego 
internetu. W zapewnieniu sprzętu okazali się 
bardzo pomocni rodzice, którzy ufundowa-
li dwa duże telewizory oraz opłacili dostęp 
do platformy edukacyjnej. Natomiast kadra 
pedagogiczna przedszkola miała możliwość 
odbycia szkolenia z zakresu umiejętności wy-
korzystania zasobów platformy edukacyjnej 
programu, które prowadziła w naszej placów-
ce autorka programu dr hab. pedagogiki i 

Wyrusz z nami w ściśle fajną misję. 
Odkrywaj kolejne części przygody, 

rozsianej po całym Wieprzu. Rozwiązuj 
zagadki i złam sekretne hasło, 

będące kluczem do nagrody.

P�st...
Agencie, potrzebujemy 

Twojej pomocy!

Partnerzy:

Zdobądź tytuł 

EkoAgenta!
↓↓↓

�
W.TODLAMNIENATURALN
E.P

L
1. Wejdź na:

    �W.TODLAMNIENATURALNE.PL
2. Zapoznaj się z regulaminem
3. Pobierz materiały do gry
4. Ruszaj w drogę!

 Gra terenowa „EkoMisja” to świetny przykład narzędzia, które po-
zwala zrozumieć jak istotne są nasze codzienne decyzje. Segregacja po-
winna stać się naszym codziennym nawykiem, wyborem, dzięki któremu 
możemy wspólnie zadbać o to, co jest dla nas tak cenne – o środowisko, 
w którym na co dzień żyjemy.

„To dla mnie naturalne” – o programie
 „To dla mnie naturalne” to program zainicjowany przez firmę Żywiec 
Zdrój S.A. w partnerstwie z Gminą Radziechowy-Wieprz, Przedsiębior-
stwem Handlowo – Usługowym Sortownią Surowców Wtórnych PIOTR 
PLAST – Piotr Figura, Rekopol Organizacją Odzysku Opakowań S.A., 
Gminnym Centrum Kultury, Promocji, Turystyki Radziechowy-Wieprz 
oraz Fundacją „Za górami, za lasami”.
Program realizowany był w 2019 roku w formie konkursu dla sołectw 
Gminy Radziechowy-Wieprz. Jego celem było zachęcenie mieszkańców 
do prawidłowej segregacji odpadów. Konkurs wystartował 1 sierpnia i 
trwał do 30 listopada. W ramach konkursu zebrano ponad 117 000 kg 
odpadów z tworzyw sztucznych, z czego aż 65% poprawnie posegrego-
wanych.  Zwycięzcą konkursu zostało sołectwo Bystra, które zebrało naj-
więcej poprawnie posegregowanych odpadów z tworzyw sztucznych w 
przeliczeniu na 1 mieszkańca. 
 W nagrodę otrzymało 20 tysięcy złotych, które zostało wykorzy-
stane na zamontowanie monitoringu w lokalnej szkole, by zwiększyć w 
niej bezpieczeństwo uczniów. W ramach działań edukacyjnych odbyły 
się dwie strefy edukacyjne dla mieszkańców – podczas Święta Gminy 
i Święta Gór. Dla Sołtysów i Radnych Gminy przygotowano szkolenie 
dot. gospodarki odpadami, na którym przekazane zostały materiały dla 
mieszkańców – broszury i ulotki informacyjne wyprodukowane na mate-

riałach pochodzących z recyklingu. Zwieńczeniem projektu była Kuchnia 
spotkań – wydarzenie skierowane do Seniorów, podczas którego zna-
ny mistrz kuchni, Remigiusz Rączka, dzielił się tajnikami kulinarnymi, a 
przedstawiciel Rekopolu podpowiadał co robić z odpadami powstający-
mi w czasie gotowania. W spotkaniu wzięło udział ponad 100 osób.

 Więcej informacji: www.ToDlaMnieNaturalne.pl 
Kontakt dla mediów: Martyna Węgrzyn - Kierownik Działu Komunika-
cji Zewnętrznej



NASZA GMINA

25

 25 listopada 2021r. w Szkole w Przy-
będzy odbyło się zakończenie projektu ma-
tematycznego mPotęgi pod hasłem ,, Cały 
Świat zbudowany jest z liczb”. Projekt w ca-
łości finansowany był przez mBank – mFun-
dację. Autorką projektu i prowadzącą zajęcia 
była dyrektor Zespołu, a zarazem nauczyciel-
ka matematyki w tej szkole Elżbieta Borowik. 

Zakończenie projektu mPotegi
,, Cały Świat zbudowany jest z liczb”

 Przez trzy kolejne miesiące uczniowie 
klas IV, V i VI uczestniczyli w zajęciach, których 
głównym celem było szukanie dowodów na 
to, że cały Świat zbudowany jest z liczb. Cel 
został osiągnięty w 100%. Uczniowie w zaska-
kujący sposób mnożyli przykłady, gdzie moż-
na znaleźć liczby i jak bardzo są one związane 

z codziennym życiem. Już w chwili narodzin 
mamy z nimi do czynienia. Towarzyszą mam 
każdego dnia i nie da się od nich uwolnić  ani 
na chwilę. Nauka przeplatała się z zabawą. Z 
wielkim zaangażowaniem całych rodzin szu-
kano liczb w słowach piosenek i wierszy. Były 
to piosenki z najmłodszych lat, jak ,, Pieski 
małe DWA”, ale też najnowsze przeboje. Re-
kord liczb w tekście należy do wiersza Loko-
motywa Julina Tuwima.  Uczestnicy projektu 
mieli okazję poznać przyrządy służące do 
mierzenia i ważenia. Ciekawostką był przy-
rząd o nazwie dalmierz. Na zajęciach nie za-
brakło ciekawostek ze świata liczb. Okazuje 
się, że zliczając wszystkie liczby od 1 do 100 
uzyskujemy wynik 5050. A googol to liczba, 
która ma 1 i sto zer.
 Wielkim powodzeniem cieszył się kon-
kurs na wyszukiwanie wyrazów zawierają-
cych cząstkę STO. Były to np. stopa, stodoła, 
stokrotka… itp. W tej zabawie też brały udział 
całe rodziny. Okazuje się,że wyrazów takich 
jest bardzo dużo. Rekordziście wyszukali ich 
ponad 100.
 Szybko i przyjemnie upływał czas zajęć. 
Na zakończenie uczniowie wykonali zadanie, 
polegające na obliczeniu średniej arytme-
tycznej z podanych liczb, bo taki też był jeden  
z celów projektu.
 Najwięcej emocji wzbudzała ostatnia 
zabawa, gdzie uczniowie bawili się w wyty-
powanie 8 z 36 liczb . Odbyło się losowanie 
liczb. Okazało się, że to nie taka prosta spra-
wa. Najlepszy wynik to trafienie 4 liczb. 
 Na zakończenie projektu wszyscy 
uczestnicy otrzymali nagrody i dyplomy.
Dziękuję za wspólnie spędzony mile czas.

Dyrektor Zepołu
Szkolno – Przedszkolnego

Elżbieta Borowik

mgr filologii angielskiej Agnieszka Szplit, me-
todyk z dużym doświadczeniem nauczyciel-
skim i trenerskim, od lat specjalizujący się w 
nauczaniu języka angielskiego w klasach 1-3 i 
przedszkolu.
 Codzienny kontakt dzieci z językiem 
angielskim w przedszkolu sprawia, że dzieci 

nie czują lęku przed językiem obcym, co w 
konsekwencji wzmacnia poczucie pewności 
siebie, satysfakcję z podejmowanych działań 
i chęć do osiągania kolejnych celów. Udział 
w proponowanych aktywnościach znacząco 
wzbogaca ich wiedzę, w pozytywny sposób 
wpływa na rozwój kompetencji komunikacyj-
nych, a co najważniejsze dostarcza im dużo 
radości.
 Wierzymy, że podjęte przez nas dzia-
łania w zakresie realizacji innowacyjnego 
programu „Dwujęzyczny Przedszkolak” przy-
czynią się do wykształcenia u dzieci mocnych 
podstaw do późniejszego rozwijania kom-
petencji komunikacyjnych i praktycznej zna-
jomości języków obcych, które są podstawą 
do sukcesu niemal w każdej dziedzinie życia. 
Dają ogromne możliwości rozwoju, ułatwiają-
ce codzienne działania i realizację najbardziej 
ambitnych celów i marzeń.

 Na zakończenie pragnę złożyć serdecz-
ne podziękowania dla wszystkich rodziców 
za wsparcie naszego przedszkola w podjęciu 
decyzji o przystąpieniu do programu „Dwuję-
zyczny Przedszkolak” oraz za okazaną pomoc 
w przygotowaniu placówki  do jego realizacji. 

Bez Państwa nic nie jest możliwe, nato-
miast razem - możemy bardzo wiele.

Danuta Adamczyk – dyrektor
Publicznego Przedszkola w Wieprzu

Zachęcam do oglądania fotorelacji z realiza-
cji programu „Dwujęzyczny Przedszkolak” na 
naszej stronie internetowej w zakładce GALE-
RIA: www.ppwieprz.szkolnastrona.pl
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 Poznaj tajniki gry na skrzypcach, opa-
nuj umiejętność czytania nut, zakochaj się w 
muzyce Beskidu Żywieckiego! Aż 146 melo-
dii góralskich, teksty piosenek oraz nagrania 
melodii w książce Katarzyny Rodak „GRAM PO 
GÓRALSKU”
 Jest to kompendium wiedzy gry na 
skrzypcach, w którym przechodząc przez ko-
lejne rozdziały poznamy podstawowe zagad-
nienia potrzebne do muzykowania na skrzyp-
cach. Dzięki ćwiczeniom praktycznym można 
przygotować się do gry na instrumencie, by 
w efekcie móc wykonać wybrane melodie gó-
rali żywieckich. Na książce nadrukowany zo-
stał kod QR, który odblokowuje album z na-
graniami wszystkich melodii. Dodatkiem do 
podręcznika jest również śpiewniczek, gdzie 

„GRAM PO GÓRALSKU”

można znaleźć teksty piosenek. Wszystko to 
w niezwykle przystępnej formie zarówno dla 
dużych jak i małych.
 Materiał muzyczny podręcznika oparty 
jest głównie na zbiorze Józefa Miksia „Pieśni 
ludowe Ziemi Żywieckiej”. Można znaleźć tu 
wiele melodii które są autentyczne a nie zo-
stały jeszcze spopularyzowane.
 „Mam ogromną nadzieję, że podręcznik 
„Gram po góralsku” będzie pomocny również 
nauczycielom pracującym z dziećmi w zespo-
łach folklorystycznych, którzy tak jak ja pra-
gną prócz zasad gry przekazać zamiłowanie 
do muzyki naszych przodków.”
 Podręcznik można nabyć w Galeria Mu-
zyczno-Artystyczna KB Węgierska Górka, oraz 
Muzyczny Garaż Węgierska Górka. 

 Za nami kolejny pokaz i warsztat, który 
odbył się w ramach projektu „Szlak Beskidz-
kich Murali w Gminie Radziechowy-Wieprz”. 
Tym razem warsztaty poświęcone były tema-
tyce rzeźby w drewnie – MASCE.
 Warsztaty prowadzili Pan Bartłomiej Po-
tasiak i Pan Marek Płoskonka – wybitni artyści 
z terenu Powiatu Żywieckiego.
 Wydrążona w jednym kawałku drewna, 
maska obrzędowa z okolic Żywca nawiązu-
jąca do tradycji kolędniczych tzw. „Dziadów 
Żywieckich”. 
 Na warsztatach mogliśmy zobaczyć, jak 
projektuje się maskę i z jakiego drewna, jak 
ważne są kolory i kształty, które ściśle związa-
ne są z tradycją kolędniczą w naszym regio-
nie.
 Każdy z uczestników mógł sam spróbo-
wać wyrzeźbić maskę za pomocą dłuta oraz 
spróbować swoich sił w płaskorzeźbie i malo-
waniu drewnianych rzeźb. 
 Drewno to trudny, ale piękny materiał 
do pracy. Nie wystarczy chwycić kawałek 
drewna, trzeba go najpierw poznać. Zoba-
czyć w którą stronę układają się słoje, gdzie 
są sęki i czy można je wykorzystać w rzeźbie 
maski.

Pokaz i warsztaty „MASKA”

 Liczymy, że już niebawem będzie można znów uczestniczyć w podobnych warsztatach, a 
tymczasem zapraszamy do fotorelacji na stronie cowkulturze.pl

(AZK)

Projekt zrealizowano w ramach stypendium 
Marszałka Województwa Śląskiego w dziedzi-
nie kultury.
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 W dniu 22 września w Wieprzu odbyła 
się druga część projektu „Zielone Warsztaty 
Plenerowe”, który był realizowany w tym 
roku przez Stowarzyszanie Wieprzaki. 
 Zamiast pikniku – którego organizację 
uniemożliwiła deszczowa pogoda – dzień 
ten obfitował w masę ciekawostek we wnę-
trzu budynku jeszcze nie otwartego wówczas 
Centrum Edukacji Ekologicznej. Zebranych 
odwiedzili tego dnia szczególni goście był to 
Grzegorz Jaroszewicz entomolog z zamiłowa-
nia, fascynat oraz znawca owadów i Anna Olkis 
inżynier krajobrazu, która prowadziła akcję sa-
dzenia przeprowadzona pod gminą w ramach 
pierwszej części projektu. 
 Widownia była zróżnicowana, ponieważ z 
zajęć korzystali i dorośli i młodzież. Chociaż nie 
udało się zrealizować zajęć w plenerze, spędzi-
liśmy czas na fantastycznych wykładach:

ZIELONE WARSZTATY PLENEROWE
- cześć druga

 - Pani Anna Olkis przybliżyła nam, w jaki 
sposób pielęgnować ogród, aby był on ekolo-
giczny, a także, aby był on naszą apteką i spiżar-
nią.
- Grzegorz Jarosiewicz zdradził nam wiele cie-
kawostek dotyczących życia owadów, a do 
obejrzenia zabrał ze sobą część swojej zbiera-
nej przez wiele lat kolekcji.

 Podsumowanie XV edycji ogólnopolskie-
go konkursu historycznego na ,,Apel Poległych” 
15 czerwca 2021 r. zameldowaliśmy się na Ja-
worzniackiej Ziemi, by tam realizując słowa W. 
Bełzy ,,Legenda o garści ziemi polskiej” wziąć 
do ręki grudkę ziemi i mocno ją zacisnąć. A 
pewne było, że z pomiędzy palców wypłynie 
pot, łzy, a wreszcie i krew Młodocianych Więź-
niów Politycznych ,,Jaworzniacy” 1944 – 1956 
 Pot od nieludzkiej pracy, łzy od całokształ-
tu jaki tam panował; głód, chłód, przepełnione 
cele oraz krew od bicia, maltretowania, a w koń-
cu mordowania. Na spotkanie przybył szcze-
gólny Gość Pan W. Pyka ,,Bogdan,” – Jaworzniak, 
który przybliżył nam historie tego obozu. A po-
tem nastąpił wyczekiwany moment wręczenia 
Dyplomów i nagród dla uczestników XV edycji 
ogólnopolskiego konkursu historycznego na 

Rozstrzygnięto konkurs na Apel Poległych
,,Apel Poległych poświęcony Dzieciom i Mło-
docianym skrzywdzonym, lub zamordowanym 
przez okupantów niemieckich i radzieckich” a 
odczytany na Zaduszkach Narodowych w Ra-
dziechowach na Matysce dn. 2 X 2021 r.  A na 
zakończenie rekonstrukcja wydarzeń, zapra-
szamy do fotorelacji FB
 W tegorocznej XV edycji konkursu udział 
wzięli uczniowie: Szkół Podstawowych od kl. VI 
do VIII oraz uczniowie szkół średnich. Ogółem 
wpłynęło 45 prac, z czego 42 zostały ocenione 
pozytywnie. Pomimo dużej rozpiętości wieko-
wej uczestników, to treści nadesłanych prac, 
świadczą o dużej znajomości tematu oraz wiel-
kim wewnętrznym duchu umiłowania historii 
Polski. W związku z tym rada konkursu posta-
nowiła przyznać cztery I miejsca w danej kate-
gorii wiekowej oraz za pracę zbiorową, w tym 

prace kół historycznych. Dodatkowo rysunki 
uczniów zwłaszcza SP kl. I – III z Juszczyny zo-
stały ocenione pozytywnie.

 Podczas zajęć uczestnicy mogli również 
poczęstować się smakowitymi wypiekami 
przygotowanych przez Panie ze Stowarzysze-
nia Wieprzanki. 
 Serdecznie dziękujemy edukatorom za 
sporą dawkę wiedzy i ciekawe zajęcia!  Zapra-
szamy do obejrzenia zdjęć z zajęć dostępnych 
na stronie cowkulturze.pl. 
 Projekt dofinansowano ze środków Pro-
gramu „Działaj Lokalnie XII” Polsko-Amerykań-
skiej Fundacji Wolności realizowanego przez 
Akademię Rozwoju Filantropi w Polsce oraz 
Żywiecką Fundację Rozwoju. Przypominamy, 
że w ramach projektu zrealizowane zostały 
plenerowe warsztaty sadzenia roślin pod Urzę-
dem Gminy, dzięki którym powstała dekoracja 
powinna cieszyć oko przez długi czas, a także 
przyciągać i żywić pożyteczne owady. 
Wielkie brawa dla Pań ze Stowarzyszenia „Wie-
przanki” za ciekawą i wartościowa inicjatywę! 

(GCKPT)

 Z radością informujemy, że na placu 
zabaw budynku Przedszkola im. Władysława 
Pieronka w Radziechowach przy ul. Głównej 
759 (przedszkole na dole) zostały zamonto-
wane nowe urządzenia ogrodowe. Przed-
szkolaki mogą korzystać z metalowych cyn-
kowanych i malowanych proszkowo: karuzeli 
tarczowej, przeplotni z drabinkami, zjeżdżal-
nią i zjazdem strażackim, podwójnej huśtawki 
wahadłowej i bujaka sprężynowego w kształ-
cie konika. Urządzenia zostały sfinansowane 
w całości ze środków budżetowych przeka-
zanych przez organ prowadzący, czyli gminę 
Radziechowy- Wieprz. I tak oto wychowan-
kowie obydwu naszych przedszkoli uzyskali 

NOWE PLACE ZABAW W RADZIECHOWACH

w tym roku dostęp do nowoczesnych i bez-
piecznych  placów zabaw. Wcześniej w sierp-
niu zostały wymienione urządzenia ogrodo-
we na ogólnodostępnym placu zabaw przy 

przedszkolu na górze (ul. Św. Marcina 740). 
   Możliwość korzystania z placu zabaw jest 
niezbędnym elementem prawidłowej reali-
zacji podstawy programowej w przedszko-
lu. Dyrektor przedszkola, grono pedagogicz-
ne i wychowankowie z całego serca dziękują 
władzom gminnym za zrozumienie potrzeb 
najmłodszych mieszkańców miejscowo-
ści.  Niech najpiękniejszym podziękowaniem 
będą dla Państwa zdjęcia dokumentujące ra-
dość przedszkolaków.

Małgorzata Kasperek
- dyrektor Przedszkola

im. Władysława Pieronka
w Radziechowach
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 22 sierpnia 2021 r. pod Jubileuszowym Krzyżem w Radziecho-
wach na Matysce uczestniczyliśmy w uroczystej, koncelebrowanej 
Mszy św. której przewodniczył ks. Krzysztof Ciurla, Proboszcz z Parafii 
MB Częstochowskiej w Czernichowie, a współcelebransem był ks. kan. 
Jan Goryl, wieloletni Proboszcz Parafii NS Pana Jezusa w Pietrzykowi-
cach. 
Intencje mszalne: 
1. XXX rocznica śmierci bł. o. Michała Tomaszka, Męczennika z Peru 
2. 17 rocznica śmierci ks. prałata Stanisława Gawlika i 44 rocznica 
śmierci Stanisława      Pietraszki, studenta UJ 
3. dziękczynna za dar istnienia Stowarzyszenia Dzieci Serc oraz po-
święcenie Sztandaru Stowarzyszenia Dzieci Serc.
Wpierw ks. Ciurla poświęcił Sztandar i nastąpiło jego przekazanie z 
rąk Pana Zbigniewa Chmielniaka, z NSZ Okręg Czechowice Dziedzice, 
w ręce Piotra Harata, prezesa PTG SOKÓŁ z Gminy Czernichów, prowa-
dzącego ceremonię, a ten przekazał Sztandar Hubertowi Noga, cho-
rążemu ze Stowarzyszenia Dzieci Serc. Potem nastąpiła wzruszająca 
chwila, kiedy to do sztandaru podchodziły poszczególne osoby i przy-
klękając całowały go... Na sztandarze widnieje logo stowarzyszenia, a 
na drugiej stronie nasz Patron, bł. O. Michał Tomaszek z dziećmi.
 O sztandarze nigdy nie myśleliśmy, chodziliśmy z Biało – Czer-
woną flagą, jednak bratanek por. Stanisława Kopika „Zemsta”, żołnie-
rza m.in. ZWZ i AK, a po wojnie NSZ z oddziału kpt. Henryka Flamego 
„Bartka” Pan Cezary Kopik, wspólnie z Panem Z. Chmielniakiem zde-

I stało się, mamy SZTANDAR

cydowali, że już najwyższy czas byśmy mieli Sztandar, a jak w przecią-
gu tygodnia sztandar był już u nas i tylko pożyczyliśmy drzewce, by 
8 sierpnia  świętować XXX rocznicę narodzin dla Nieba bł. O. Michała 
Tomaszka, w Jego rodzinnej parafii Łękawicy, to dopiero historia. 
Wszystkim, którzy , a w jakikolwiek sposób przyczyniają się do 
naszego istnienia, a tego dna dodatkowo byli razem z nami na 
Matysce Dziękujemy 
Z wyrazami wdzięczności Jadwiga Klimonda 

 4 grudnia 2020 odszedł od 
nas śp. Andrzej Murański z Juszczy-
ny, wielokrotnie nagradzany ar-
tysta ludowy szczególnie poeta, 
gawędziarz  i  zielarz. Słynął także z 
przepowiadania pogody. Zmarł w 
wieku 81 lat.
 Andrzej Murański wielokrot-
nie był laureatem takich konkur-
sów jak: Konkurs Gawędziarzy 
Instrumentalistów i Śpiewaków 
Ludowych „Sabałowe Bajania”, „Posiady Gawędziarskie”, Ogólnopolski 
konkurs „Święci polscy”,  Ogólnopolski konkurs literacki im. Jana Pocka, 
„Piykno Jest Nasa Ziymia Żywiecko”, Międzynarodowy Konkurs „Miesz-
kam w Beskidach” czy Powiatowa Przeglądacka Gawędziarzy, Instru-
mentalistów i Śpiewaków Ludowych. 
 Artysta był aktywnym członkiem grup takich jak: Stowarzyszenie 
Twórców Ludowych w Lublinie, Grupa Literacka „Gronie” w Żywcu, czy 
Związek Podhalan.
 Wiersze, pogodki oraz gawędy juszczyńskiego artysty umieszczo-
ne są  min. w następujących publikacjach: Spod Beskidzkich Groni, Biel-
sko-Biała, 1979r. , Beskidzkie opowieści ludowe, Bielsko-Biała 1979r., Go-
rące kwiaty, Towarzystwo Miłośników Ziemi Żywieckiej, Kraków 1989r., 
Prowadź nas w jasność, Antologia, Lublin 1994r., Pobożnych diabeł kusi, 
Lublin 1994r., Sanktuaria  maryjne ziemi  żywieckiej, Żywiec 1995r., Na-
sza droga, 1998r. , Piękna jest nasza ziemia żywiecka, wyd. 2007r.,  Piszę 
wiersze matczyną mową sękatą bólem, Lublin 2011r..
 Pan Andrzej był jednym z niewielu artystów posiadających umie-
jętność gry na listku.
Twórca jest autorem książki., Pogodki spod Romanki, Lublin 1995r 
Twórczość Andrzeja Murańskiego spotykamy również w wielu czasopi-
smach, albumach fotograficznych czy wydaniach folklorystycznych. 
Wielokrotnie wspierał działalność GCKPT jako juror w Konkursie Palm 
Wielkanocnych czy Bukietów Zielnych. Za swoje zasługi odznaczony 
Odznaką Zasłużonego Działacza Kultury. 

WSPOMNIENIE ANDRZEJA MURAŃSKIEGO
To już rok odkąd śp. Pana Andrzeja Murańskiego, znanego twórcy 
nie ma pośród nas, dla uczczenia jego pamięci zamieszczamy jeden 
z utworów jego autorstwa. 

Witoj Panie Witoj! 
Boze mój Boze, cos to się stało 
Ześ zstąpił z nieba ji przyjon ciało? 
W sopie we złobie Ciebie polozyła Pomiyndzy bydlynty Najświyntsa Maryja. 
Ref: Witoj Panie witoj! Dzisioj narodzony, 
Na polanie w sopie, w złobie położony. 
Złób siano i słoma i łokrycia nima 
Jyno krowa z wołem grzeją Ciebie społem. 
Chłociaz som anioły co wkoło śpiywajom 
Dlo Ciebie Jezusku ciepła nic nie dajom. 
Ref: Witoj Panie witoj! Dzisioj narodzony,
Na polanie w sopie, w złobie połozony. 
Ty co to łokrywos wszystko na tym świycie 
Som dziś bez dostatku lezys nagi przecie. 
Chees bys Adamowe grzechy nom naprawił I Niebo prziwrócił i cłowieka 
zbawił. 
Ref: Witoj Panie witoj! Dzisioj narodzony, 
Na polanie w sopie, w złobie położony. 
Andrzej Murański
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 W dniu 7 i 8 sierpnia odbyła się pierwsza w naszej Gminie 
Senioriada. 
 W sobotę w ramach wspólnej zabawy Seniorzy filii klubu seniora 
ze wszystkich miejscowości naszej gminy wzięli udział w różnego typu 
konkurencjach. Były wśród nich zdania badające wiedzę uczestników, 
ich sprawność fizyczną, a nawet zręczność i zdolności rękodzielnicze. 
Rozgrzewkę dla zawodników przeprowadził znany na naszym tere-
nie Ultramaratończyk Edward Dudek. Mini zawody rozpoczęły także 
krótkim szkoleniem prawidłowego chodzenia z kijami nordic walking. 
Później można było już spodziewać się wszystkiego: od wypełnienia 
krzyżówki, przez zwijanie włóczki, aż po rzuty ciupagami do drzewnej 
tarczy. 
 W punktacji końcowej najlepiej wypadła filia z Bystrej oraz z Ra-
dziechów i Przybędzy. Jednak najważniejsza była wspólna zabawa, 
która była okazją do integracji zebranych. 

WSPOMNIENIA Z SENIORIADY

 W niedzielę nastąpiło uroczyste wręczenia nagród przez Pana 
Macieja Mikę Wójta Gminy Radziechowy-Wieprz oraz Pana Wojciecha 
Biela organizatora rozgrywającego się równocześnie z Senioriadą zna-
nego już Turnieju Piłki Siatkowej Plażowej - Beskidian Cup 2021r. Se-
niorzy mieli także okazję do wzięcia udziału w plenerowych zajęciach 
z zumby, a emocjonujący weekend zakończył poczęstunek i wspólne 
kalambury. 
 Dziękujemy Panu Edkowi Dudkowi oraz Pani Annie Tomiak za 
przeprowadzenie konkursu i ocenę działań uczestników. Dziękujemy 
także Beskidzkim Harnasiom na czele z Panem Grzegorzem Brodką za 
zorganizowanie ciekawej konkurencji oraz szybkie szkolenie w zakre-
sie obsługi ciupagą. 
 Gratulujemy także wszystkim seniorom poczucia humoru, spor-
towego ducha objawiającego się w rywalizacji i fantastycznej atmos-
fery, którą wprowadzili na wydarzenie swoją obecnością. Liczymy, że 
za rok spotkamy się w jeszcze większym gronie!
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 W dniu 24 listopada 2021r. Przedszkole 
im. Władysława Pieronka odwiedzili wyjątko-
wi goście: dwie nauczycielki ze szkoły podsta-
wowej i przedszkola CEIP Alcalá Venceslada 
- Jaén w Hiszpanii. Panie realizują finanso-
wany ze środków Unii Europejskiej projekt 
#Erasmus Plus. W ramach programu mobil-
ności edukacyjnej  nauczycielki przyjechały 
do zaprzyjaźnionej z naszym przedszkolem 
Szkoły Podstawowej Nr 2 im Św. Franciszka 
z Asyżu w Cięcinie. Mieliśmy przyjemność 
zaprezentować hiszpańskim pedagogom 
góralski regionalny klimat placówki, metody 
pracy w zakresie nauczania języka angiel-
skiego, rytmiki, edukacji szachowej. Nasi 
wychowankowie uczestniczyli w zajęciach o 
emocjach prowadzonych przez hiszpańską 
nauczycielkę przedszkola. Wspólnie uczyli-
śmy się prawidłowej wymowy powitań, po-
dziękowań i pożegnań w języku hiszpańskim 
i polskim. Wizyta zagranicznych gości stano-
wiła doskonały pretekst do rozmów i zajęć 
o roli Unii Europejskiej i kulturze Hiszpanii. 
W  ten oto sposób działalność Przedszkola 
im. Władysława Pieronka w Radziechowach 
mogą poznać uczniowie i nauczyciele w da-
lekiej Andaluzji. Dzięki uprzejmości Gminne-
go Centrum Kultury Promocji i Turystyki Ra-
dziechowy- Wieprz oraz właścicielom pasieki 
„Radziechowska Barć” wraz z nauczycielkami 
do Andaluzji powędrują pamiątki ceramiczne  
autorstwa Eweliny Wiercigroch-Dudki, folde-
ry o tradycjach regionalnych naszej gminy i 

Hiszpańscy goście
w radziechowskim przedszkolu

oczywiście radziechowskie miody. Wśród pa-
miątek jest także  film  dokumentujący tego-
roczne obchody Święta Patrona Przedszkola 
im. Władysława Pieronka oraz album na te-
mat historii Radziechów. 
 Odwiedziny w przedszkolu hiszpań-
skich pedagogów, a także  perspektywa 
kontynuacji współpracy w przyszłości, stano-
wią nieocenioną motywację dla  językowej i 
kulturowej edukacji naszych wychowanków. 
Dziękujemy wszystkim osobom i instytucjom 
zaangażowanym w realizację wydarzenia. Je-

steśmy wdzięczni pani dyrektor Szkoły Pod-
stawowej nr 2 w Cięcinie- Agnieszce Rycz-
kiewicz za tak wartościową współpracę oraz 
pełnienie roli tłumacza. Serdecznie pozdra-
wiamy koleżanki i kolegów ze szkoły podsta-
wowej i przedszkola CEIP Alcalá Venceslada w 
Jaén na południu Hiszpanii.

Małgorzata Kasperek- dyrektor Przed-
szkola

 im. Władysława Pieronka w Radziecho-
wach
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SENIORZY AKTYWNI JAK NIGDY!

 W ostatnich miesiącach Seniorzy 
z  Gminy Radziechowy-Wieprz korzystali ze 
specjalnie przygotowanej dla nich oferty 
zajęć, w której znalazły się spotkania ze spe-
cjalistami, warsztaty, ćwiczenia gimnastycz-
ne oraz wyjazdy rekreacyjne. Harmonogra-
my były bardzo napięte, a wszystko po to, 
aby jak najlepiej wykorzystać dotację pozy-
skaną na działania z Ministerstwa Rodziny 
i Polityki Społecznej i pozwolić seniorom na 
rozwój osobisty i poprawę kondycji. 
To było naprawdę aktywne lato dla senio-
rów. Każdy chętny, który ukończył 60 rok ży-
cia, mógł zupełnie nieodpłatnie skorzystać z 
dedykowanych dla seniorów zajęć. Najwięcej 
było zajęć z gimnastyki. Seniorzy ćwiczyli pod 
okiem trenerów, realizując programy dopa-
sowane do ich potrzeb i możliwości. Zajęcia 
odbywały się regularnie w każdej z miejsco-
wości gminy powstała grupa ćwiczących, któ-
ra uczestniczyła w bardzo zróżnicowanych 
treningach, których najpopularniejszymi 
tematami były: gimnastyka i delikatny aero-
bik, joga oraz spacery z kijami nordic walking. 
W ramach projektu uczestnicy mieli także 
okazję wziąć udział w jednym z trzech wy-
jazdów spacerowych do Pszczyny, ogrodów 

botanicznych w Goczałkowicach Zdroju oraz 
sześciu wyjazdów rekreacyjnych na baseny w 
Chochołowie. 
Dodatkowymi elementami wzbogacającymi 
ofertę zajęć były sierpniowe zajęcia z ceramiki 
prowadzone przez panią Ewelinę Wiercigroch
-Dudkę. Seniorzy mogli spróbować swoich sił 
w samodzielnym tworzeniu donic od rysunku 
projektu poprzez kształtowania naczynia po 
jego pomalowanie. Na warsztatach uczestni-
cy poznali dwie techniki ceramiczne, a same 
zajęcia – mające przyjemna relaksacyjną for-
mę - wspominane są bardzo ciepło. 
We wrześniu odbyło się 6 spotkań, których 
głównym tematem były zioła. Seniorzy mo-
gli dowiedzieć się wszystkiego o ich właści-
wościach i pielęgnacji oraz dobrać sadzonki 
do własnych potrzeb, aby w domu skompo-
nować z nich parapet ziołowy lub aby otrzy-
mane rośliny zasadzić w ogrodzie. Warsztaty 
zielarskie obfitowały także w atrakcyjne nie-
spodzianki - uczestnicy mieli okazję skoszto-
wać np. pesto z oregano, lodów bazyliowych, 
czy też wrócić do domu ze słoiczkiem świeżo 
przygotowanej maści z igieł sosny doskonałej 
do inhalacji podczas przeziębienia. Podczas 
warsztatów seniorzy mogli także przesadzić 
zioła do samodzielnie wykonanych na zaję-
ciach ceramicznych doniczek. Zajęcia prowa-
dziła inżynier krajobrazu, pani Anna Olkis. 
Także we wrześniu w każdej z sześciu miej-
scowości gminy Radziechowy-Wieprz odby-
ły się spotkania z Dietetykiem Panią Patrycją 
Majdak z poradni dietetycznej DIETA RAJ. 
Na spotkaniach seniorzy mogli dowiedzieć 
się nie tylko jak zmieniło się wraz z wiekiem 
zapotrzebowanie ich ciał na witaminy i mi-
nerały, czy poznać sugerowany dla nich roz-

kład posiłków, ale także dowiedzieć się jak 
zmieniać żywienie w przypadku różnych 
chorób przewlekłych, czy też poznać nieco 
dietetycznych przepisów. 
Seniorzy mieli także okazję do wzięcia udzia-
łu w konkursie botanicznym z nagrodami. Do 
konkursu otrzymaliśmy 38 zgłoszeń, które 
komisja oceniła w dwóch kategoriach naj-
piękniejszy balkon oraz najpiękniejszy ogród. 
W ramach konkursu przewidziana była także 
trzecia kategoria  dot. parapetów ziołowo 
kwiatowych jednak w skutek niemal braku 
zgłoszeń komisja podjęła decyzję o jej wyco-
faniu. Brak ziołowych parapetów u seniorów 
jednak dodatkowo wzmocnił nasze przeko-
nanie, że potrzebna była organizacją zięć sku-
pionych wokół temat ziół. 
Na realizację wszystkich powyższych za-
dań otrzymano grant w wysokości blisko 
118 tysięcy złotych z projektu opraco-
wanego w ramach projektu „AKTYWNI 
100%”, który został dofinansowany przez 
Ministerstwo Rodziny i Polityki Społecz-
nej w ramach programu wieloletniego 
na rzecz Osób Starszych „Aktywni+” na 
lata 2021–2025 Edycja 2021. Realizatorem 
projektu jest Stowarzyszenie PARAMUS w 
partnerstwie z Gminnym Centrum Kultury, 
Promocji, Turystyki. Więcej informacji, a tak-
że regulamin konkursu znajdzie Państwo na 
stronie internetowej https://cowkulturze.pl/ 
oraz na powstałej w ramach projektu stronie 
internetowej http://seniorwbeskidach.pl/ . 

(MB) 
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 W dniu 27 listopada odbył się piknik 
ekologiczny. Podczas tego dnia na odwiedza-
jących czekało mnóstwo atrakcji i potężna 
dawka wiedzy, którą można było zdobyć na 
wykładach i warsztatach. 

Otwarcie Centrum Bioróżnorodności w Wieprzu

powstało „jeżowisko” – przykładowy domek, 
schronienie dla jeża na okres zimy. Po tych za-
jęciach odbył się wykład o pszczołach i szkla-
nym ulu, który poprowadził Pan Paweł Zuziak. 
Przeprowadził on wykład wraz z prezentacją 
szklanego ula z królową. Uczestnicy mieli moż-
liwość zapoznania się z produktami pszczelimi. 
Dodatkowo zaprezentowano szklany ul wraz z 
ramkami i narzędziami do pracy pszczelarza. 
Poruszony został też temat roślin miododaj-
nych i wabiących owady zapylające. 
 Tym sposobem mogliśmy przejść do na-
stępnego tematu, jakim był „Ogród bioróżno-
rodny”. Wykład poprowadziła Pani Anna Olkis 
– Architekt Krajobrazu. Przedstawiła ona dobre 
praktyki prowadzenia ogrodu bioróżnorodne-
go stosowanych w ogrodnictwie i rolnictwie 
ekologicznym. Uczestnicy. mieli okazje po-
znać naturalne sposoby walki ze szkodnikami, 
naturalne sposoby nawożenia oraz popraw-
nego kompostowania i uprawy ekologicznej 
owoców i warzyw. Ponadto poruszono temat 
świadomości ekologicznej mieszkańców Gmi-
ny Radziechowy-Wieprz i szeroko pojętego 
szacunku do przyrody.
 Podczas całego dnia pikniku można było 
zwiedzić wystawy tematyczne:
– Ssaki otuliny rzeki Soły
– Bezkręgowce otuliny rzeki Soły
– Ptaki otuliny rzeki Soły

– Rośliny pod ścisłą ochroną
– Jak poprawnie budować hotele dla owadów
– Znaczenie jeży w ogrodzie
– Ryby rzeki Soły
– Ryby pod ścisłą ochroną
– Owady pożyteczne
– Owady zapylające
 Wykład poświęcony ochronie bioróżno-
rodności rzeki Soły poprowadził Pan Piotr Kliś. 
Pokazał on dobre praktyki w tym zarybianie 
rzeki gatunkami rodzimymi, polowania na kłu-
sowników i wędkarstwo sportowe jako huma-
nitarna forma sportu. 
 Równocześnie wraz z możliwością zwie-
dzania wystaw odbył się pokaz żywych owa-
dów, bezkręgowców i pajęczaków. Uczestnicy 
mieli możliwość zobaczenia i zabrania na dło-
nie żywych patyczaków, straszyków, pająków, 
mrówek i ślimaków. 
 o 15:30 odbyły się warsztaty z biografia
-recyklingu. Wykonano doniczki z odpadów 
plastikowych, które obsiano nasionami bazylii. 
Każdy uczestnik zabrał swoją prace ze sobą. 
Odbyły się też warsztaty szycia woreczków na 
zakupy wielokrotnego użytku, tę pracę rów-
nież uczestnicy mogli zabrać se sobą do domu. 
 Dla najmłodszych zorganizowano możli-
wość eko-rebusów i kolorowanek oraz warsz-
taty z wykonywania eko-zabawek. Dodatkowo 
można było ozdobić torby bawełniane koloro-
wymi farbami i przypinkami.
 Można było zapoznać się z wermikom-
postownikiem i funkcją dżdżownic. Muzyką 
lasu i śpiewem ptaków rodzimych. Można było 
zagrać też w gry planszowe o tematyce eko-
logicznej. Porozmawiać na tematy związane z 
bioróżnorodnością i podziwiać gabloty z owa-
dami i motylami z całego świata.
 o godz.: 17:00 Społeczna Straż Rybacka 
Powiatu Żywieckiego pochwaliła się sprzętem 
przeznaczonym do działań nocnych. Uczestni-
cy mieli możliwość sprawdzenia w terenie jak 
działają noktowizory i kamery termowizyjne 
umożliwiające wyłapywanie kłusowników nad 
rzeką Sołą. 
 Budynek Centrum w tym dniu odwiedzi-
ło ponad 150 osób. Każdy mógł skorzystać z 
oferty. Wystawy tematyczne dostępne są cały 
czas w Centrum Edukacji Ekologicznej, dlate-
go serdecznie zapraszamy do zapoznania się z 
ofertą edukacyjną i do odwiedzenia Centrum 
bioróżnorodności w Wieprzu.

(AZK)

 Piknik rozpoczął się o godz.: 9:00, uroczy-
stym otwarciem pikniku połączonym ze zwie-
dzaniem budynku i zapoznaniem się z oferta 
edukacyjną miejsca. o godz.: 10:00 rozpoczęła 
się gra terenowa wzdłuż brzegów rzeki Soły 
z nagrodami o tematyce przyrodniczej. Każ-
dy uczestnik gry otrzymał po jej ukończeniu 
„eko-box” zawierający gadżety ekologiczne. 
Gra realizowała tematykę dot. Różnorodności 
biologicznej w ramach tras dydaktyczno-przy-
rodniczych. 
 O godz.: 11:00 odbyły się warsztaty do-
tyczące ochrony ssaków otuliny rzeki Soły, 
w szczególności jeży. W ramach warsztatu 
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 W dniu 15 grudnia odbyło się zakończenie projektu „Szlak Be-
skidzkich Murali w Gminie Radziechowy-Wieprz”. Projekt dofinanso-
wano ze środków Ministra Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu 
pochodzących z Funduszu Promocji Kultury.
 Autorem muralu poświęconego postaci ś.p. Anny Ficoń jest zna-
ny i szanowany artysta, Pan Maciej Szymonowicz, który jest pomysło-
dawcą i założycielem Szlaku Beskidzkich Murali. Na szlaku znajdują się 
takie Gminy jak Lipowa i Gmina Jeleśnia.
 W ramach projektu odbył się już wykład z etnodizajnu oraz 
warsztaty, które poprowadziła Pani Anna Tomiak z Juszczyny – znany 
etnograf. Odbyły się również warsztaty o tematyce „rzeźba w glinie”, 
prowadzone przez Panią Ewelinę Wiercigroch-Dudka z Radziechów. 
W listopadzie dzieci z przedszkola miały okazję zobaczyć jak wygląda 
proces rzeźbienia zabawek z drewna oraz mogły wziąć udział w ich 
malowaniu. Te warsztaty poprowadzili Państwo Wiesława i Marian Ło-
bozowie z Pewli Wielkiej. Niedawno w Centrum Edukacji Ekologicznej 
w Wieprzu, odbył się też warsztat o tematyce „MASKA”, który popro-
wadzili rzeźbiarze Bartłomiej Potasiak oraz Marek Płoskonka.
 Wszystkie te warsztaty były bardzo owocne. Powstało wiele pięk-
nych dzieł i odkryto też nowe talenty. Wszystkie te działania odbyły 
się w ramach projektu „Szlak Murali Beskidzkich w Gminie Radziecho-
wy-Wieprz”. A głównym celem tego projektu był Mural, który można 
podziwiać na ścianie sali gimnastyczne Szkoły Podstawowej im. Jana 
Klicha w Wieprzu.
 „Myślę, że wszyscy jesteśmy dumni z tego, że w naszej Gminie 
mieszkała tak wspaniała i zdolna osoba, jaką była ś.p. Anna Ficoń. Jeste-
śmy szczęśliwi, że znaleźliśmy się również na Szlaku Murali Beskidzkich. 
To pierwszy taki mural w naszej gminie i na pewno nie ostatni.” - mówi 
Wójt Gminy Pan Maciej Mika.

Anna Ficoń – Podsumowanie projektu
„Szlak Beskidzkich Murali

w Gminie Radziechowy-Wieprz”

 Przez całe wydarzenie towarzyszyli nam jej synowie Pani Anny 
– Pan Edward i Pan Marian, którzy ze wzruszeniem patrzyli na postać 
swojej mamy. Upłynęło już 5 lat od jej śmierci a ludzie nadal o niej pa-
miętają – to piękne. Życzeniem Pani Ani było, żeby coś po niej zostało i 
tak też jest. Pamięć o ś.p. Annie Ficoń jest nadal kultywowana w naszej 
gminie. Nie zapominamy o tak wspaniałej i wybitnej rzeźbiarce, bo 
Pani Ania już za życia stała się niezwykłą ikoną i dumą naszej gminy. 
Pani Anna Ficoń była podziwiana nie tylko za to co robiła, ale też za 
to jakim człowiekiem była. Wokół jej postaci powstaje wiele pięknych 
wydarzeń i utworów, takich jak wiersz, który napisała Pani Brygida 
Murańska – „Ania Ficoniowo”. Wiersz powstał w ramach stypendium 
Ministra Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu. Można go prze-
czytać na stronie gwaraimuzyka.pl, gdzie Pani Brygida zamieszcza 
wszystkie informacje dotyczące gwary naszego regionu. 
Podczas wydarzenia mogliśmy spróbować swojskich potraw przygo-
towanych przez Kolo Gospodyń Wiejskich z Wieprza oraz Stowarzy-
szenie Wieprzanki. Zagrała Kapela „Mali Grojcowianie” z Wieprza, byli 
z nami też członkowie Zespołu Pieśni i Tańca „Jodełki” z Radziechów.
 Serdecznie dziękujemy za obecność i wsparcie wszystkim wspa-
niałym gościom. Szczególne dziękujemy Muzeum Miejskiemu w Żyw-
cu oraz Pani Barbarze Rosiek. Są osoby, które w szczególny sposób 
dbają o pamięć o ś.p. Annie. Właśnie taką osobą jest Pani Barbara 
Rosiek, która jest autorką książki pt. „Przekraczanie Granic Rzeźbiarka 
Anna Ficoń”, wydanej przez Muzeum Miejskie w żywcu w 2013 r. 
 Zapraszamy do fotorelacji z podsumowania projektu oraz do 
zdjęć z warsztatów, które odbyły się w ciągu trwania projektu.

AZK
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 W dniu 26 października odbyło się 
rozdanie nagród w konkursie botanicz-
nym dla seniorów organizowanym w ra-
mach projektu AKTYWNI 100%.

KONKURS
BOTANICZY

DLA
SENIORÓW 
ROZSTRZY-

GNIĘTY

WYNIKI KONKURSU:

Kategoria najpiękniejszy balkon:
I miejsce:
Jadwiga Domańska (Przybędza)
Wyróżnienia:
Krystyna Leszczewska (Juszczyna)
Katarzyna Zemczak (Juszczyna)

Kategoria najpiękniejszy ogród:
I miejsce
Polewka Maria i Józefa (Radziechowy)
Barbara Golasik (Przybędza)
II miejsce
Świniańska Helena (Wieprz)
III miejsce
Skrzypek Joanna (Wieprz)
Teresa Wandzel (Wieprz)
Wyróżnienia:
Ciućka Janina (Wieprz)
Kupczak Anna (Juszczyna)
Kuchejda Jadwiga (Bystra)
Knapek Czesława (Radziechowy)
Michalska Maria (Radziechowy)
Greń Barbara (Juszczyna)

 Oceny dokonało jury w składzie: Anna 
Olkis – architekt krajobrazu, Jadwiga Knapek 
– wieloletnia organizatorka konkursów ogro-
dów w Gminie Radziechowy-Wieprz, Teresa 
Cimała-prezes Stowarzyszenie PARAMUS. 
 Konkurs cieszył się dużym zaintereso-
waniem, do organizatorów napłynęło, aż 38 
zgłoszeń z których część obejmowała także 
zgłoszenia balkonów. Zwycięzcy otrzymali 
nagrody w postaci narzędzi ogrodniczych 
oraz mebli ogrodowych. Przydatne drobne 
upominki otrzymali także wszyscy uczestnicy 
konkursu. 
 Zadanie jest współfinansowane ze środ-
ków otrzymanych od Ministerstwa Rodziny 
i Polityki Społecznej w ramach programu wie-
loletniego na rzecz Osób Starszych „Aktyw-
ni+” na lata 2021–2025 Edycja 2021 
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 Miło nam poinformować, że Tomasz Mika zajął II miejsce w GRAND PRIX POLSKI OSÓB 
NIEPEŁNOSPRAWNYCH W TENISIE STOŁOWYM – GORZÓW WIELKOPOLSKI, 2-3 PAŹDZIERNIKA 
2021 r.
 Kolejny weekend, kolejne bardzo dobre wyniki naszych zawodnikó Gorzów Wielkopolski 
był organizatorem 1 Grand Prix Polski Osób Niepełnosprawnych, w zawodach tych bardzo do-
brze spisał się Tomasz Mika (reprezentujący również START Zielona Góra).
 Po dwóch dniach zmagań Tomek zajął bardzo dobre 2 miejsce i udanie rozpoczął nowy 
sezon rozgrywek osób niepełnosprawnych Natomiast w Gliwicach rozegrano Mistrzostwa Ślą-
ska Weteranów, w których Adrian Myszewski zdobył dwa złote medale.
 W grze podwójnej w parze z Adrianem Eliaszem oraz w grze mieszanej razem z Sabiną 
Kukla. Indywidualnie „Mysza” zakończył zmagania na 5 pozycji 
Gratulacje dla naszych zawodników, oby tak dalej 

źródło tekstu i zdjęcia:
Facebook LIST Meble Anders Żywiec

Tomasz Mika na podium

Sprawozdanie z Inauguracji Uniwersytetu
Młodzieży na Uniwersytecie Rolniczym

im. Hugona Kołłątaja w Krakowie
 27 listopada o godzinie 7:00 wyjechali-
śmy pod opieką Pań: mgr inż. Krystyny Sanetry 
i mgr inż. Katarzyny Miki oraz w towarzystwie  
Pana Wójta mgr inż. Macieja Miki autokarem 
z Radziechów do Krakowa. Celem naszego wy-

jazdu było uczestnictwo w Inauguracji Uniwer-
sytetu Młodzieży na Uniwersytecie Rolniczym 
im. Hugona Kołłątaja w Krakowie.
 Inauguracja odbyła się w Centrum Kon-
gresowym Uniwersytetu Rolniczego, gdzie 
corocznie odbywają się inauguracje roku aka-
demickiego dla studentów tej uczelni.
 Inaugurację poprowadził pan Prorektor 
ds. Kształcenia dr hab. inż. Andrzej Bogdał, prof. 
URK. Pan Prorektor powitał nas w murach Uni-
wersytetu i przybliżył nam historię powstania 
130 lat temu Katedry Rolnictwa na Uniwersy-
tecie Jagiellońskim, a następnie opowiedział 
nam o powstaniu w 1953 roku Wyższej  Szko-
ły Rolniczej im. Hugona Kołłątaja w Krakowie, 
który następnie przekształcił się w Akademię 
Rolniczą, a obecnie jest to Uniwersytet Rolniczy 
im. Hugona Kołłątaja w Krakowie.
 Następnie Pan Prorektor Andrzej Bogdał 
wraz z Panem Wójtem Maciejem Miką pod-
pisali porozumienie o współpracy pomiędzy 
Gminą Radziechowy-Wieprz, a Uniwersytetem 
Rolniczym związane z realizacją zajęć dla mło-
dzieży szkolnej realizowanych w ramach Uni-
wersytetu Młodzieży.
 Po zakończeniu części oficjalnej odbył się 
wykład inauguracyjny pt. „Cukry! Słodkości! 
 I inne różności!”, który poprowadziła pani 
dr Anna Wisła - Świder prof. URK, która jest pra-

cownikiem Katedry Chemii Wydziału Technolo-
gii Żywności, a jednocześnie absolwentką SP w 
Radziechowach.
 Wykład był dla nas bardzo ciekawy po-
nieważ poznaliśmy budowę chemiczna cu-
krów jako połączeń węgla, wodoru i tlenu i 
dowiedzieliśmy się, że chemiczny świat cukrów 
towarzyszy nam od początku naszego życia 
i wszędzie nas otacza. Cukry są zaskakujące 
ponieważ nie występują jedynie w postaci 
pojedynczych cząsteczek, ale mogą łączyć się 
pomiędzy sobą tworząc połączenia polisacha-
rydowe, które mają wiele zastosowań.
 Po zakończeniu wykładu uroczyście pan 
Prorektor dr hab. inż. Andrzej Bogdał, prof. URK 
wręczył nam indeksy. A następnie zabrał głos 
pan Wójt mgr inż. Maciej Mika, który przypo-
mniał, ze jest absolwentem Wydziału Inżynie-
rii Środowiska i Geodezji. Podziękował panu 
Prorektorowi za możliwość współpracy i ciepłe 
przyjęcie w murach uniwersytetu. Dyskutując 
z paniami Krystyną Sanetrą i panią Katarzyną 
Mika o chemii organicznej cukrów wracaliśmy 
do Radziechów. Bardzo zadowoleni i pełni zdo-
bywania wiedzy i nowych wyzwań my młodzi 
naukowcy  czekamy na kolejne zajęcia. 

sprawozdanie:  uczniowie klasy 8a
Marcin Sosna, Oliwier Gowin, 

Tomasz Wilusz 
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 W miniony weekend na hali sporto-
wej Zespołu Szkolno-Przedszkolnego nr 2 w 
Żywcu- Oczkowie, Klub  LITS Meble Anders 
Żywiec organizował XIX Międzynarodowy In-
tegracyjny Turniej Tenisa Stołowego.
Na Żywiecczyznę zjechało ponad 70 zawod-
ników w tym uczestnicy Igrzysk Paraolimpij-
skich w Tokio.
Turniej był rozgrywane w kilku kategoriach 
zdrowotnych a także turniej dla amatorów 
oraz główny turniej open.
Szczegółowe wyniki przedstawiamy poniżej.
Kategoria Niepełnosprawni – Wózki
1m Żyłka Krzysztof,-IKS Tarnobrzeg
2 m Lis Rafał,- Start Gdańsk,
3 m Ustinov Danił,-Start Katowice,
4 m Chamot Janusz,- IKS Tarnobrzeg.
Kategoria Niepełnosprawni – Klasa 6 -8
1m Deigsler Michał, IKS Start Kraków,
2 m Olczak Mariusz –IKS Warszawa
3 m Manturz Piotr –Start Radom,
4 m Wlazło Wojciech –Start Skierniewice
5-6 m Kowalczyk Krystian i Szybalski Tomasz, 
IKS Warszawa
7 -8 m Krzemiński Waldemar, TOP Bolesławiec 
i Kowalski Kamil-IKS Start Kraków
9 -12 m Jabłonka Barbara, Start Radom,Saba 
Patryk,Start Lublin, Zawodnik Michał IKS Start 
Kraków, Kordowicz Grzegorz, Start Radom
13 – 16 m Sypuła Piotr IKS Warszawa, Lelit 
Zygmunt, Wrocław, Kiwiński Jacek IKS War-
szawa, Kraft Rafał IKS Warszawa
17 – 18 m Mroczka Marcin Start Gdańsk i Mu-
rawski Piotr Start Radom.
Kategoria Niepełnosprawni klasa 9 -11.
1 m Fira Damian Sosnowiec,
2 m Zieliński Marcin, Bogoria Grodzisk Mazo-
wiecki,
3 m Spurek Marcin IKS Warszawa
4 m Ścigany Dariusz Start Radom,
5 – 6 m Cychowska Ewa Kraków, i Gatner Pa-
tryk, Start Zielona Góra,
7 -8 m Dobrzyński Piotr, Start Gorzów i Mąko-
sa Benedykt, Start Radom,
9 -12 m Jabłoński Karol, Częstochowa, Osto-
ja- Suchecki Jakub, Start Wrocław, Motowidło 
Józef, Start Gdańsk ,Kuderski Paweł Start Go-
rzów.
13-14 m Pastor Józef , Jeleśnia i Gazda Mate-
usz ,Start Katowice.
Kategoria Amatorzy
1m Flis Bogusław, Żywiec
2 m Serafin Jula,- Victoria Jedlińsk
3 m Jonik Krzysztof, Katowice
4 m Żyrek Piotr ,Bielsko Biała
5 -6 m Jabłoński Karol, Częstochowa i Kraska 
Michał,- Victoria Jedlińsk
7 -8 m Żołądek Paweł, Katowice i Łoziński 
Krzysztof, Szczyrk
9 – 12 m RypieńDariusz ,LITS Meble Anders 
Żywiec , Łoziński Patryk, LITS Meble Anders 
Żywiec, Gancarczyk Krzysztof,- LITS Meble 

XIX Międzynarodowy
Integracyjny Turniej Tenisa Stołowego

Anders Żywiec, Sudoł Amanda LITS Meble 
Anders Żywiec
13 – 14 m Pastor Józef , Jeleśnia i Woch Ange-
lika ,LITS Meble Anders Żywiec.
Kategoria Open
1m- Sobel Bartosz,- LITS Meble Anders Ży-
wiec
2 m Pietraszko Łukasz,LITS Meble Anders Zy-
wiec
3m Skórski Michał –AKS Mikołów
4 m Myszewski Adrian, -LITS Meble Anders 
Żywiec
5 – 6 m Kotwica Dawid- UKS Orlęta Bilcza i De-
igsler Michał –IKS Start Kraków,
7 – 8 m Żyłka Krzysztof,- IKS Tarnobrzeg i Sera-
fin Wiktoria, – Luboń,
9 – 12 m Jabłoński Karol,- Częstochowa, Ol-
czak Mariusz, -IKS Warszawa, Rułka Filip, – 
LITS Meble Anders Żywiec,Nowak Jakub -Ka-
towice,
13 – 16 m Spurek Marcin IKS Warszawa, Pyśk 
Damian,- Luboń, Flis Bogusław – Żywiec, Lls 
Rafał – Start Gdańsk,    17 -24m Jonik Krzysz-
tof,- Katowice ,Fira Damian,-Sosnowiec, Rus 
Maksymilian – LITS Meble Anders Żywiec, 
Ostoja – Suchecki Jakub ,-Start Zielona Góra, 
Zawodnik Michał –IKS Start Kraków, Ustinov 
Danił – Start Katowice, Szybalski Tomasz IKS 
Warszawa, Żołądek Paweł,- Katowice
25 – 32 m Żyrek Piotr – Bielsko Biała, Zieliń-
ski Marcin – Bogoria,Kiwiński Jacek IKS War-
szawa, Babicz Adam –Huragan Sosnowiec , 
Rypień Dariusz – LITS Anders Jedność Żywiec 
, Wlazło Wojciech – Start Skierniewice, Mań-
tusz Piotr – Start Radom, Kowalczyk Krystian 
– IKS Warszawa
33 – 48 m Chamot Janusz IKS Tarnobrzeg, 
Gatner Patryk – Start Zielona Góra, Kowalski 

Kamil – IKS Start Kraków, Ścigany Dariusz 
– Start Radom , Cychowska Ewa , – Kra-
ków, Dobrzyński Piotr -Start Gorzów , Sudoł 
Amanda,- LITS Meble Anders -Żywiec, Ja-
błonka Barbara, – Start Radom, Sypuła Piotr 
_IKS Warszawa, Łoziński Patryk – LITS Meble 
Anders Żywiec, Serafin Julia – Victoria Je-
dlińsk, Woch Angelika – LITS Meble Anders 
Żywiec, Krzemiński Waldemar, – Start Bole-
sławiec, Jurasz Adam , – LITS Meble Anders 
Żywiec, Gancarczyk Krzysztof – LITS Meble 
Anders Żywiec, Saba Patryk,- Start Lublin 
48 – 55m Murawski Piotr – Start Radom , 
Mroczka Marcin – Start Gdańsk, Gazda, Mate-
usz – Start Katowice, Kuderski Paweł – Start 
Gorzów, Kraft Rafał ,- IKS Warszawa, Kraska 
Michał , – Victoria Jedlińsk, Mąkosa Benedykt 
– Start Radom.
Z tego miejsca chcieliśmy podziękować 
wszystkim jednostką samorządowym Ślą-
skiemu Urzędowi Marszałkowskiemu, Urzę-
dowi Miasta Żywiec, Starostwu Powiatowe-
mu w Żywcu, Gminnemu Centrum Kultury, 
Promocji i Turystyki Radziechowy- Wieprz, 
PZSN START Warszawa za okazane wsparcie 
w organizacji turnieju.
Serdeczne podziękowania dla sponsorów: 
Firmie ALBIS Biuro Projektowe, Kasie Stef-
czyka odział w Żywcu, LZS Śląsk, Kancelarii 
Podatkowej „PIONIER-PODATKI”, Firmie EU-
ROFIRANY, Firmie „Pierniki Żywieckie” oraz 
wszystkim ludziom dobrej woli, dzięki którym 
ten turniej mógł dojść do skutku. Poniżej pre-
zentujemy fotorelacje z naszego wydarzenia..
Jeszcze raz OGROMNIE DZIĘKUJEMY, za to że 
byliście z nami.

Tekst Tomasz Mika
Fot. Bartosz Świątnicki
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 W dniu 7 listopada odbył się w Gminie Radziechowy-Wieprz tur-
niej siatkonogi o Puchar Przewodniczącego Rady Gminy. 
Wyniki turnieju przedstawiają się następująco:  
Miejsce I - Radosław Tracz i Piotr Motyka
Miejsce II - Damian Tomiczek i Marcin Kochutek
Miejsce III - Mariusz Kozieł i  Maciej Kupczak
 Nagrody dla uczestników turnieju wręczył Przewodniczący Rady 
Gminy Radziechowy-Wieprz Jacek Świniański.
Serdecznie gratulujemy zwycięzcom wyników, a wszystkim uczestni-
kom turnieju wspaniałych rozgrywek i sportowego ducha! Wydarze-
nie spotkało się z ciepła i entuzjastyczną reakcją środowiska. 
 - W zawodach wzięli udział w większości zawodnicy spoza naszej 
gminy. Sporo osób jednak dowiedziało się o wydarzeniu już po fakcie, 
zewsząd docierają co nas prośby o ponowną organizację zawodów. I 
rzeczywiście przymierzamy się do organizacji Turnieju na hali w Wie-
przu lub Radziechowach w pierwszym kwartale nowego roku. – ko-
mentuje Krzysztof Ćwikła Prezes Gminnego Klubu Sportowego. 

Zagrali w siatkonogę
o Puchar Przewodniczącego Rady

 Pomimo pandemii karatecy dziarsko 
trenują, z pewnością wielu Czytelników nie 
zapomniało filmu „Wejście smoka”. Przed laty 
przeszedł on jak halny przez kina, rozbudza-
jąc zwyczaj na dalekowschodnie sporty i sztu-
ki walki. W ślad za doraźnie zaczęły też po-
wstawać różne szkoły sportów i sztuk walki. 
Poczęły pojawiać się też nowe odmiany sztuk 
walki. Od wielu już lat polscy adepci sportów 
walki zajmują i okupują pozycje medalowe w 
światowej czołówce. Ale nie tylko rezultaty 
są natchnieniem trenowania sportów walki, 
dla niektórych to życiowa ochota. Ludzie ci 
poza pracą zawodową, w chwilach wolnych, 
raźnie popularyzują idę sportów i sztuk walki. 
Właśnie z takimi szkoleniowcami organizuje 
się w klubie „Arawashi” dodatkowe szkolenia, 
w których trenuje młodzież, cykl treningów 
systemem warsztatowym, który najlepiej 
przyczynia się metodycznie w procesie szko-
leniowym. Sportowe ciekawostki,  chwyty 
mistrzów, indywidualne podejścia , zasilone  
detalami fachowej wiedzy, często czerpanymi 
z wysokiej klasy doświadczeń zapraszanych 

KARATECY OCHOCZO TRENUJĄ

gości klubu - to dodatkowa korzyść dla ćwi-
czącej młodzieży w procesie szkolenia.
 W  szkoleniu koncertujemy  się na na-
uczaniu  sztuki walki i samoobrony, w myśl 
zasady „Nie myśl o tym jak wygrać, myśl ra-
czej o tym, aby nie przegrać”. Interesujące jest 
wprowadzenie przygotowujące mentalnie, 
jako niezbędny element skutecznego wyko-
rzystania technik obronnych,  przekaz garści 
wiedzy o roli i znaczeniu wysiłku fizycznego 
w treningu na prawidłowe funkcjonowanie 
układu krążenia oraz wskazówki dobrych 
praktyk sportowych przy infekcji wirusami a 
które dzisiaj są niezwykle przydatne i ich ne-
gatywnego wpływu na organizm a o którym 
na jednym ze wcześniejszych spotkań wspo-
minał prof. Wojnicz który  jest międzynarodo-
wym ekspertem w dziedzinie diagnostyki i 
leczenia mięśnia sercowego - dodaje szkole-
niowiec Bogusław Hutman - Wilczek,
 Warto podkreślić, że karate w bieżącym 
roku jako dyscyplina olimpijska rywalizowało 
na olimpiadzie gdzie rozdano pierwsze olim-
pijskie medale w karate, ale zostało skreślone 

 W imieniu organizatorów dziękujemy także Panu Przewodniczą-
cemu Jackowi Świniarskiemu oraz Panu Jerzemu Pawlusowi z Radzie-
chów za piękne nagrody dla uczestników. 
Źródło zdjęć https://www.facebook.com/GKSRadziechowyWieprz 

przegrywając rywalizację o status dyscypliny 
olimpijskiej z wrotkarstwem. Przeszłość po-
ducza, że dla starszych upływem czasu nie 
ma już miejsca w wielu sekcjach, gdzie ważki 
jest osiągnięcie sportowe i idące za nim fun-
dusze. Sztuki walki są dyscypliną dla wszyst-
kich, byle byli zdyscyplinowani. Niełatwo 
również kontrargumentować o niezwykłym 
wpływie umoralniającym jakiejś dyscypliny 
sportu, bo zwykle, nawet w przypadku kara-
te, można podsunąć równą ilość przykładów 
pejoratywnych, co pochlebnych. Rzekomo 
każda działalność człowieka, w którą wkłada 
mnóstwo wysiłku i serca, aby pokonać natra-
fione perturbacje, będzie życiowo hartowała. 
Może to być także sport, który nie potrzebuje 
kontaktu z rywalem.  Celem akcji szkolenio-
wej obecnie w karate karate, jest przybliżenie  
najważniejszych cech treningu pylometrycz-
nego, jakie aktualnie są preferowane na po-
ziomie europejskim wraz z systemowym pre-
zentowaniem elementów układów technik 
(kata) i walki sportowej (kumite).
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 Turniej organizowany przez Klub „Ara-
washi”, o którego tradycjach i zasługach dla 
sportu, zwłaszcza młodzieżowego, już pisa-
no, młodzi karatecy  z naszej gminy uczcili 
pierwszym w tym roku turniejem po przeszło 
rocznej przerwie spowodowanej covidem, 
zorganizowanym w Rajczy, w którym wzięli 
udział najlepsi zawodnicy klubów z Żywiec-
czyzny. Choć czasy kiedy górale walczyli na 
ciupagi odeszły w zapomnienie, teraz młode 
pokolenie, dalecy potomkowie  Hetmanów  
Zbójnickich , walczyli  o  symboliczne „duka-
ty”. Cztery nagrody finansowe były atrak-
cją rywalizacji w konkurencji kata open, 
oprócz nagród finansowych były również 
nagrody rzeczowe. Karatecy rywalizowali w 
dwóch konkurencjach walk kumite oraz tech-
nik kata, gdzie w konkurencji open toczyły się 
zażarte boje, których celem było zdobycie na-
gród finansowych, miło zakomunikować, że 
dwie z czterech nagród trafiły do zawodniczki 
i zawodnika z naszej gminy.  Na turniej przy-
byli Pani Agnieszka Biegun Radna Sejmiku 
Województwa Śląskiego a także licznie kibice 
rodzice kibicując swoim faworytom sporto-
wym. Podczas zawodów „Arawshi” zaprezen-
towało młodych, nowych zawodników, two-
rzących  wspaniały wspierający się team, oraz 
zawodnicy klubu którzy już zakończyli swoje 
sportowe kariery występując w roli arbitrów. 
Nie były to łatwe pojedynki, a o zwycięstwo 
przyszło walczyć  do samego końca. Wiel-
kie brawa należą się młodym klubowiczom 
z drużyny, którzy przecierali swój bojowy 
szlak – to naprawdę była dla nich przyjem-
ność startować w doborowym towarzystwie 
doświadczonych karateków. Dało się odczuć, 
że gospodarze łatwo nie dadzą sobie zgarnąć 
trofeów i choć dwie nagrody główne została 
w Rajczy i Zwardoniu, to pozostałe nagrody 
opuściły Rajczę 3 miejsce zajęła Julia Figura 
i Julia Póda trenujące w Wieprzu, jak moż-
na dostrzec w karate dziewuchy są lepsze, 
podkreśla szkoleniowiec Bogusław Hutman-

KARATECY ZAKOŃCZYLI TRUDNY 
ROK SZKOLENIOWY!

Wilczek. Łącznie rozegrano 36 osobokonku-
rencji kata oraz 28 osobokonkurencji kumite. 
-Udało nam się zachować formę i dyspozycję 
jeszcze z rywalizacji w Czechach i Słowacji, co 
skutkowało przewagą fizyczną i mentalną nad 
rywalami. Uważam, że pokazaliśmy dobre lo-
kalne karate – tak o starcie drużyny „Arawa-
shi” powiedział Ryszard Stoecker, sekretarz 
tego klubu. Z kolei szkoleniowiec Bogusław 
Hutman – Wilczek wskazuje, że największą 
trudnością było rozpracowanie rywali. - o ile 
drużyny gości, na początku,  walczyły w zbliżo-
ny do naszego sposób, o tyle nasi finałowi prze-
ciwnicy, walczyli już w zupełnie innym stylu. Na 
szczęście zawodnicy, którzy jeżdżą na między-
narodowe zawody pomogli swym młodszym 
ułożyć dobrą taktykę, która pozwoliła nam do-
trzeć do stref z nagrodami i powiększyć zasoby 
finansowe. Hutman-Wilczek z dumą podkreśla, 
że trzy z czterech nagród finansowych wywal-
czyły dziewuchy.  

Do pozycji medalowych dotarli;
Układy technik kata dziewuch do 11 lat 
1.  Żukowska Laura
2. Póda Julia
3. Pawlus Zuzanna i Pawlus Karolina

Układy technik kata dziewuch powyżej 11 lat 
1. Figura Julia
2. Oleś Aleksandra
3. Zasada Nadia i Juraszek Karolina

Układy technik kata chłopaków do 11 lat 
1. Niewiadomy Adam
2. Piecuch Adam
3. Juraszek Bartłomiej

Układy technik kata chłopaków powyżej 11 lat 
1. Płoskonka Bartosz
2. Tyszczuk Oliwier
3. Arczyński Wiktor

Układy technik kata open z nagrodami 
po 100 zł 
1. Płoskonka Bartosz
2. Oleś Aleksandra
4. Figura Julia i Póda Julia

W konkurencji walki kumite
Chłopaki do 10 lat do 24 kg
1. Bednarski Antoni
2. Piecuch Adam
3. Bednarz Oskar i Kosiec Antoni
W konkurencji walki kumite

Chłopaki do 10 lat powyżej 24 kg
1. Juraszek Karol
2. Juraszek Piotr
3. Bednarz Filip

W konkurencji walki kumite
dziewuchy  do 10 lat open
1. Pawlus Karolina
2. Żukowska Laura
3. Wolska Emilia i Lach Hanna
4. Niewiadomy Sara

W konkurencji walki kumite
 
Chłopaki do 12-14 lat
1. Arczyński Wiktor
2. Niewiadomy Adam
3. Juraszek Bartłomiej

W konkurencji walki kumite
dziewuchy 12-14 lat lat do 34 kg
1. Kachel Julia
2. Zasada Nadia
3. Póda Julia

W konkurencji walki kumite
dziewuchy 12-14 lat lat powyżej 34 kg
1. Oleś Aleksandra
2. Juraszek Klaudia
3. Napierała Anna i Kujawska Aleksandra

W konkurencji walki kumite
dziewuchy 15-16 lat 
1. Dzierżęga Martyna
2. Figura Julia

W konkurencji walki kumite
 
chłopaki 15-16 lat 
1. Płoskonka Bartosz
2. Tyszczuk Oliwier
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 Rywalizacja była zawzięta, ale w bardzo 
sympatycznej, sportowej atmosferze. W tym 
roku podczas Maratonu, Klub Honorowych 
Dawców Krwi przy Urzędzie Gminy Radzie-
chowy-Wieprz zaangażował się w organiza-
cję smakołyków dla uczestników biegu. Cały 
dochód ze sprzedaży został przeznaczony na 
leczenie Justynki z Radziechów. Szczytny cel 
wsparł Sam Baca – Edward Dudek.
 Dla Justynki, z kijkami szli również człon-
kowie Klubu GKS z Panem Krzysztofem Ćwikłą 
na czele. Dystans, jaki pokonali to 12 km. „Je-
steśmy szczęśliwi, że możemy w ten sposób 
wesprzeć Justynkę i wziąć udział w Maratonie 
Beskidy. To nasz pierwszy raz i na pewno nie 
ostatni. W przyszłym roku również pójdziemy, 
ale już na 42 km. Zachęcamy do wzięcia udzia-
łu w tak pięknym sporcie.” – wspomnieli człon-
kowie GKS R-W.
 W Maratonie na 12 km wzięli udział 
członkowie Uniwersytetu Trzeciego Wieku 
z Bytomia. Około 30 osób przyjechało, aby 
wziąć udział w Mistrzostwach Nordic Walking. 
Jak sami wspomnieli, byli zachwyceni wido-

Maraton Beskidy

kami, powietrzem i aurą jaka towarzyszyła im 
podczas całego marszu. Pan Edward wraz z 
Rodzinnym Klubem Biegacza „BACA” z Radzie-
chów zadbał o każdy szczegół wydarzenia.
 Podczas uroczystości wręczania nagród 
o godz.; 15:00, Pan Edward został nagrodzony 
medalem Sejmu RP i Listem Gratulacyjnym od 
Pani Poseł Małgorzaty Pępek za XIV Maraton 
Beskidy.
 Wójt Gminy, Pan Maciej Mika również ser-
decznie podziękował Bacy za zaangażowanie i 
działania na rzecz sportu i promocji Gminy Ra-
dziechowy-Wieprz. Maraton i Mistrzostwa, to 
ważne wydarzenie, na które czekamy cały rok. 
Panu Edwardowi należą się słowa szacunku i 
uznania za wkładane serce  i zaangażowanie w 
przedsięwzięcie.
 Nie zabrakło również gości z Urzędu Mar-
szałkowskiego, Pani Radnej Agnieszki Biegun 
oraz reprezentantki wydziału Sportu Urzędu 
Marszałkowskiego. Obecny był również Pan 
Mirosław Dziergas, Dyrektor wydziału Sportu 
i Turystyki Starostwa Powiatowego w Żywcu. 
Podczas Wręczania nagród przygrywała Ka-
pela Góralska „Grojcowianie” pod przewodnic-
twem Pani Brygidy Murańskiej.
 Może się wydawać, że organizacja Ma-
ratonu i Mistrzostw jest łatwa, jednak tak nie 
jest. Pan Edward wraz z żoną Ireną przygoto-
wywali się przez cały rok do tego wydarzenia. 
Mistrzostwa są wysoko cenione, a sama trasa 
maratonu nie należy do najłatwiejszych. Sami 
uczestnicy wspominają o trudnościach w spi-
naczce na Skrzyczne, jednak na szczycie ból i 
zmęczenie mija. Czuć euforię i dobrą zabawę. 

6 listopada o godz.: 8:00 wystartowali zawodnicy Mistrzostw Polski w Maratonie Gór-
skim Nordic Walking na 42 km oraz uczestnicy Rajdu Nordic Walking na 12 km., zaś o 
godz.: 10:00 Wójt Gminy Radziechowy-Wieprz – Pan Maciej Mika wraz z Edwardem Dud-
kiem rozpoczęli XIV Maraton Beskidy, gdzie zwartą grupą na 42 km wystartowali uczest-
nicy z całej Polski i z zagranicy (Litwa, Łotwa, Słowacja, Czechy, Niemcy).

Nie ważne czy jest się pierwszym, czy ostat-
nim. Ważne, że bieg się rozpoczęło i ukończyło, 
a nagroda to tylko dodatek.
 Sponsorami wydarzenia byli: RKB „BACA” 
Radziechowy, UG Radziechowy-Wieprz, GC-
KPT Radziechowy – Wieprz,  Śląski Urząd Mar-
szałkowski Katowice, Miasto Żywiec; Staro-
stwo Powiatowe Żywiec, Miasto Szczyrk, Poseł 
na Sejm Małgorzata Pępek, COS OPO Szczyrk, 
Hotel Zimnik Luksus Natury Lipowa, Beskid 
Żywiec Spółka z o.o., Żywiec Zdrój Radziecho-
wy -Wieprz, Kompleks Rekreacyjno – Wypo-
czynkowy „WRZOS” Węgierska- Górka, Dom 
Wczasowy Harnaś Korbielów, BESKIDIAN Hotel 
Węgierska- Górka, Zakłady mięsne OLEWNIK, 
AZALIA Ośrodek Wczasowy Węgierska- Górka, 
Piotr Plast. PHU. Sortownia surowców wtór-
nych, MPWiK Żywiec, POLONIA SPORT Austria, 
Krzysztof Jędrusik Wałbrzych, Łukasz Nieszpo-
rek Rybnik, Portal Lipowaiokolice, OSP Radzie-
chowy, Przybędza, Wieprz, Juszczyna, Ostre 
i Lipowa, Beskid Live.pl,FANTOM Ratownictwo 
Medyczne Off Road Piotr Pieczara, Beskidzka 
Grupa GOPR. 
 Serdecznie dziękujemy wszystkim zaan-
gażowanym w organizacje tego wydarzenia. 
Bez Was z pewnością nie byłoby tak cudownie 
i bezpiecznie. Dziękujemy, że zawsze możemy 
na Was liczyć. Już dziś wiemy, że za rok spotka-
my się w większym gronie i pandemia na pew-
no nam nie przeszkodzi.

(AZK)



 W lutym tego roku Pani Brygidzie Murańskiej przyznano sty-
pendium Ministra Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu, dzięki 
któremu mogła się rozwijać oraz prowadzić badania i utwierdzać się 
w znajomości lokalnej gwary oraz tworzyć muzykę wraz z grupą mło-
dzieży i dzieci. 
 „To był cudowny rok, przepełniony muzyką i gwarą. Moja praca z 
gwarą zaczęła się w dzieciństwie, jednak w styczniu tego roku ta praca 
przerodziła się w niezwykłą przygodę.”  – mówi Brygida Murańska
 Zaczęło się od nauki gry na skrzypcach a skończyło na wizycie 
w przedszkolach. Pani Brygida postawiła sobie za cel badanie gwary, 
bo jest to piękna tradycja, która niestety zanika. Pierwszym krokiem 
było stworzenie strony internetowej, na której zamieszczała przez cały 
okres stypendium informacje, utwory pisane, muzykę i wywiady, zdję-
cia oraz filmy z zajęć i warsztatów. Na stronie znalazły się też utwory 
napisane i skomponowane przez uczniów Pani Brygidy. Strona gwa-
raimuzyka.pl jest zbiorem, z którego każdy może skorzystać, znajduje 
się tam dawka wiedzy, która stała się żywą tradycją gwary w muzyce 
dzieci i młodzieży a także osób dorosłych. 
 Drugim krokiem było przeprowadzenie wywiadów, badanie tek-
stów pod kątem poprawności gwary, fonetyki i jej różnorodności. W 
trakcie badań i wywiadów Pani Brygida przygotowywała się do stwo-
rzenia spójnego planu zajęć, który również został umieszczony na 
stronie.
 Przez okres wakacji odbywały się zajęcia i warsztaty z dziećmi i 
młodzieżą. Zajęcia były związane z historią gwary, słowotwórstwem, 
nauką pisania zwrotek oraz komponowania muzyki. Atutem zajęć 
było to, że mogły one odbywać się na łonie natury. Dzieci miały oka-
zję poznać dawne życie i zwyczaje pasterskie jak i gospodarcze. W 
ramach zajęć powstała też gra karciana, dzięki której można posze-
rzać horyzonty gwarowe, kulturowe oraz muzyczne, jest to gra edu-
kacyjna. Gra stworzona została dla osób w każdym wieku, zmusza do 

Stypendium Ministra Kultury, Dziedzictwa
Narodowego i Sportu – Brygida Murańska 

kreatywności i zdecydowanie poprawiająca nastrój. W grze zawarte 
są słowa i zdania w gwarze, które należy w sprytny sposób połączyć. 
Podsumowując, wiedzę zdobywamy przez zabawę.
 Od września Pani Brygida odwiedziła przedszkola i szkoły w 
Gminie Radziechowy-Wieprz. Tematem odwiedzin było przybliżenie 
dzieciom kultury i tradycji Górali Żywieckich, historia gwary i słowo-
twórstwa. Zajęcia odbywały się z użyciem gry „Zagraj z tradycją - CHY-
TRUSEK”. 
„Zajęcia spotkały się z ogromnym zainteresowaniem dzieci, które 
miały możliwość wzbogacić swoją wiedzę i słownictwo o treści zwią-
zane z naszą regionalną kulturą. Ponadto grając w grę dydaktyczną 
przedszkolaki doskonaliły spostrzegawczość, uwagę, umiejętność 
oczekiwania na swoją kolej, a także miały okazję przeżywania sukcesu 
z poprawnego i szybkiego odnalezienia właściwego obrazka. Spotka-
nia z Panią Brygidą były bardzo emocjonujące i przepełnione radością 
widoczną na twarzach naszych przedszkolaków.” – jak pisze Pani Dy-
rektor Publicznego Przedszkola w Wieprzu.
 Przez cały okres stypendium na zajęcia do Pani Brygidy uczęsz-
czało wiele osób, od dzieci po osoby dorosłe. Niestety z powodu 
pandemii, realizacja zajęć była utrudniona, jednak rezultaty nauki 
są ogromne. Dzieci opanowały podstawy gry na skrzypcach i basie. 
Dzięki nauce gry na piszczałkach, mogły wystartować w konkursach i 
pochwalić się swoimi umiejętnościami. 
 „Stypendium dało mi ogromne możliwości o jakich do tej pory 
nie śniłam. Uważam, że udało mi się stworzyć coś pięknego, co pozo-
stanie na lata. Z każdego końca świata można zajrzeć na stronę, prze-
czytać, przesłuchać i zbadać. Dzięki stronie nasza gwara może być do-
stępna dla każdego, a i w ten sposób tradycja będzie kontynuowana. 
Wprawdzie stypendium się kończy, ale moja przygoda z gwarą nie. 
Strona będzie nadal prowadzona i poszerzana o nowości. Planuję 
również kilka projektów, które warto zrealizować na terenie Naszej 
Gminy. Kultywowanie tradycji jest ważne, czas biegnie i nie możemy 
pozwolić, żeby gwara czy obrzędy związane z naszym regionem zo-
stały zapomniane.” – mówi Brygida Murańska.
 Trzymamy kciuki za Panią Brygidę i jej uczniów. Ogromnie cie-
szymy się z tego, że tak wspaniała osoba mieszka w naszej gminie i 
kultywuje tradycje gwary i muzyki. Dzięki takim właśnie osobom na-
sza tożsamość nie zaniknie. Życzymy powodzenia i czekamy na dalsze 
działania. 
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